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Dohled na tajné služby 
zajistí soudci a žalobci
Noví kontroloři Bezpeč-
nostní informační služby 
a Vojenského zpravodaj-
ství budou moci vstupovat 
i do živých případů. str. 2

Škoda Auto chce mít 
podnik s Číňany
Škoda Auto podepíše me-
morandum o porozumění 
s největší čínskou automo-
bilkou SAIC. Výsledkem do-
hody mají být investice 
stamilionů eur. str. 6

VW ani jeho akcie  
ještě nemají vyhráno
Propuštění tisíců zaměst-
nanců Volkswagenu v reak-
ci na falšování emisních 
testů ještě zdaleka nezna-
mená konec úsporných 
opatření. Vše závisí na tom, 
kolik bude firmu skandál 
nakonec stát. str. 8

přečtěte si:

Speciál
energetika

Krátce

Fo
to

 re
ut

er
s

odpovědnost má 
hlavně premiér
Socialisté i lidovci 
ochotně hlasují pro 
Babišovy nápady, 
říká šéf toP 09 
Miroslav Kalousek.

rozhovor

str. 12–13

originální 
světový tvůrce
ve věku 79 let zemřel 
rebel českého filmu 
Jan němec, autor 
snímků Démanty noci 
a o slavnosti a hostech. 

kulTura

str. 18

9 771803 454307 1 6 0 7 6

BohUSlav SoBotKa:

Gratuluji Gabriele Soukalové 
k prvenství ve Světovém 
poháru a děkuji celému 
českému biatlonu za skvělou 
reprezentaci naší republiky!

twitter.com/e15news

 řeŠenÍ

migranti, kteří připlují z Turecka 
do Řecka a nezískají azyl v eu, 
budou vyhoštěni zpět na  
turecké území.

za každého uprchlíka vráceného 
do Turecka bude jiný Syřan 
přemístěn z Turecka do eu.

 rIzIka

řecko nezvládne administrativní 
a logistické břemeno a proud 
uprchlíků do EU neustane.

migranti budou hledat  
náhradní trasy, například přes 
rozvrácenou Libyi. Téma / str. 4
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Buďte prosím šťastní
Na střeše historické budovy pražského magis-
trátu mají být včelí úly. Chovatel, který dostane 
smlouvu na dobu neurčitou, bude mít k dispozici 
šest metrů čtverečních střechy. Pražské prostředí 
obecně včelám svědčí. Tak snad bude mít magis-
trátní včelstvo na odpovědného hospodáře větší 
štěstí než celá metropole.

S politiky to ovšem nemá lehké ani hrdý Albion. 
Britská konzervativní vláda oznámila, že zavede 
daň ze sladkých limonád. Ještě na podzim to 
mluvčí Davida Camerona zcela vylučoval a tvr-
dil, že premiér zná lepší způsoby, jak čelit obezi-
tě. Vida, referendum o vystoupení Velké Británie 
z Evropské unie je teprve za dveřmi, a konzer-
vativci už pro jistotu nacvičují, jak stoprocentně 
nahradit bruselskou byrokracii. 

Z Muchovy Slovanské epopeje se pomalu, ale 
jistě stává ještě větší „dílo“, než autor zamýšlel. 
Vnuk John chce soubor obrazů, který jeho děd 
věnoval Praze, vrátit, neb město nepostavilo pro 
epopej vlastní galerii. Ve skutečnosti mu ale vadí, 
že cyklus má napřesrok vycestovat do Číny. To 
zas bude kauzička.

Na včerejšek připadl Světový den štěstí. OSN při 
té příležitosti oznámila, že nejšťastnější zemí je 
Dánsko. Sice jsme zase nebyli první, ale nevěšte 
hlavy. Česko ve World Happiness Report posko-
čilo na 27. místo ze 157 účastníků. Tak nenaříkat 
a věčně si nestěžovat. A koukejte být šťastní.

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Kateřina valachová

ministryně školství

Radoslav PRocházKa

šéf slovenské sítě

Gabriela souKalová

česká biatlonistka

Její návrh financování základních 
a středních škol by mohl zlikvidovat 
některé vzácné obory. Své výhrady 
k němu mají i kraje a rezort financí. 

str. 3

Kvůli nesouhlasu se vstupem 
do vlády mu utekli tři poslanci. 
Strana tak ztratila nárok 
na existenci poslaneckého klubu. 

str. 10

Vládkyně celkového pořadí 
Světového poháru získala v ruském 
Chanty Mansijsku čtvrtý křišťálový 
glóbus v sezoně.

str. 20

Členem zvláštní komise pro 
kontrolu dvou tajných služeb 
působících na území Česka 
se nebude moci stát nikdo 
z ozbrojených a bezpečnostních 
složek, poslanců, senátorů, 
ministrů ani nejvyšších ústavních 
činitelů včetně prezidenta. 
Podmínkou pro členství 
současných či bývalých soudců, 
žalobců, členů kolegia Nejvyššího 
kontrolního úřadu nebo náměstků 
ministra spravedlnosti bude věk 
nad čtyřicet, prověrka na nejvyšší 
stupeň přísně tajné a také to, aby 
před jmenováním nebyli minimálně 
tři roky členy politické strany.

Podmínky pro  
členství v komisi

n Opozice nemá k návr-
hu premiéra Bohuslava 
Sobotky (ČSSD) výhrady. 
Stále však kritizuje špat-
nou koordinaci práce 
agentů.

Pavel Otto

Řadu let se odkládaly změny, 
s nimiž teď počítá Sobotkův věc-
ný záměr návrhu zákona. Jednou 
z nich je dvoustupňová kontrola 
Bezpečnostní informační služby 
a Vojenského zpravodajství 
s pravomocí vstupovat i do ne-
skončených, tedy živých případů. 
Další změnu přináší poslanecký 
dohled nad Úřadem pro zahra-
niční styky a informace, na nějž 
zatím dosáhne jen ministr vnitra. 
Podle plánu legislativních prací 
má vláda projednat paragrafové 
znění zákona v červnu. 

Civilní kontrarozvědka i vojen-
ská výzvědná služba podléhají 
poslaneckým komisím, které si 
předvolávají jejich šéfy. K do-
kumentům o živých kauzách 
se však nedostanou. Proto také 
nemohly zjistit a ověřit například 
to, proč vojáci poslali do Libano-
nu agenta Martina Psíka a jaké 
měl úkoly. A právě to chce Sobot-

dohled na tajné služby 
zajistí soudci a žalobci

vleKlá záležitost. „Myšlenka na vznik zvláštní komise i podřízení Úřadu pro zahraniční styky a informace 
dohledu poslanců je správná. Diskutuje se o tom už dlouhá léta a bohužel bezvýsledně,“ zdůrazňuje šéf parla-
mentního orgánu pro kontrolu Bezpečnostní informační služby Marek Benda (ODS).
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ka změnit. Kromě poslaneckých 
komisí má fungovat speciální 
pětičlenná komise složená 
ze soudců a státních zástupců, 
která by do tajných složek nahlí-
žela. Ovšem až v okamžiku, kdy 
by zákonodárci nebo vláda začali 
služby podezírat z porušení zá-
kona či ústavou a ústavní listinou 
zaručených práv.

Nepolitickou komisi, kde by 
mohli zasedat také členové kole-
gia Nejvyššího kontrolního úřadu 

či náměstci ministra spravedl-
nosti, by na návrh exekutivy jme-
novala dolní komora. Komisaři 
by měli pětiletý mandát. Výstupy 
komise budou podle návrhu 
utajované v režimu přísně tajné. 
Zveřejněno by bylo jen konstato-
vání, zda služba nějakou normu 
překročila, či nikoli.

Opoziční ODS proti Sobotkovu 
záměru výhrady nemá. „Pan pre-
miér to konzultuje se všemi stra-
nami. Myšlenka na vznik zvláštní 
komise i podřízení Úřadu pro 
zahraniční styky a informace 
dohledu poslanců je správná. 
Diskutuje se o tom už dlouhá léta 
a bohužel bezvýsledně,“ uvedl šéf 
parlamentního orgánu pro kon-
trolu Bezpečnostní informační 
služby Marek Benda (ODS).

Stejně jako předseda senátního 
výboru pro zahraniční věci, obra-
nu a bezpečnost František Bub-
lan (ČSSD) však Benda postrádá 
lepší koordinaci agentů. Nedo-
statky se projevily i v libanonské 
kauze. Podle některých názorů 
by měl ve Strakově akademii pů-
sobit tým podřízený premiérovi, 
který by informace výzvědných 
složek vyhodnocoval a upozorňo-
val na možné průniky. „Myslím, 
že to nepatří do žádného zákona. 
Je to čistě exekutivní záležitost,“ 
poznamenal Benda.



n K zásadní změně fi-
nancování základních 
a středních škol mají 
připomínky kraje i šéf 
financí Andrej Babiš 
(ANO). 

Adéla Čabanová

Víceoborové třídy často bývají 
pro střední školy jedinou šan-
cí, jak zachovat obory, na které 
se hlásí málo uchazečů. Učí 
se v nich žáci několika oborů 
pohromadě, ale na odborné 
předměty se dělí do skupin. 
Návrh ministryně školství 
Kateřiny Valachové by tuto 
praxi mohl výrazně omezit. 
Podle něj by totiž v některých 
školách muselo být ve skupině 
alespoň šest žáků jednoho 

oboru najednou. V Praze by 
norma mohla vést k úplné 
likvidaci některých oborů, 
varovalo město v připomín-

kách k návrhu. Dotknout by 
se to mohlo výuky kominíků, 
kamnářů nebo čalouníků.

Navrhovaná skupina 
o minimálním počtu šesti 
žáků může znamenat likvidaci 

vzácných oborů, například 
sedlář, včelař, podkovář, při-
pomněl také Olomoucký kraj. 
Potíže by mohly mít i umělec-
ké střední školy.

Ministerstvo školství při-
pomínky vyhodnotí a normu 
pošle do dalšího jednání. 
„Změna financování regionál-
ního školství byla navržena 
po dlouhodobých jednáních 
se všemi klíčovými účastníky,“ 
uvedl tiskový odbor rezortu.

Limity počtu dětí ve víceo-
borových třídách jsou součástí 
zásadní reformy financování 
škol. Na současný systém, při 
kterém školy dostávají peníze 
převážně podle počtu žáků, 
se dlouhodobě snáší kritika. 
Znevýhodňuje malé školy, 
které mají méně žáků při srov-
natelných pevných výdajích. 
 více e15.cz

Každé   2   hodiny 
prodáme 

nebo 
pronajmeme 

1   nemovitost

800 111 555 

www.e15.cz | 3 |

V některých  
školách by muselo  

být ve skupině alespoň

6
žáků stejného oboru 

najednou. 

Vicepremiér a ministr financí Andrej Babiš (ANO) vyzve poslance 
hnutí ANO, aby schválili program mimořádného jednání sněmovny 
ke kauze Čapí hnízdo. Řekl to v pátek ČT a televizi Prima. O svolání 
schůze požádala pravicová opozice spolu s Úsvitem a Blokem proti 
islámu. K mimořádnému jednání maji poslanci zasednout ve středu 
23. března. Babiš už dříve slíbil, že na něm zveřejní majitele farmy 
Čapí hnízdo z doby, kdy společnost žádala o evropské dotace. 
Rovněž ČSSD doporučila svým poslancům schválit program 
mimořádné schůze.

Na programu mimořádného  
zasedání se shoduje Čssd i aNo 

a161002293� inzerce

Návrh valachové ohrožuje 
některé vzácné obory

Přidejte peníze, vyzvali 
zdravotníci vládu 
Odbory, nemocnice, lékař-
ská komora a pacienti vy-
zvali kabinet, aby výrazně 
přidal peníze zdravotnictví 
– do tří let by platy měly 
vzrůst o třetinu, každý rok 
o deset procent. Na jednání 
s ministrem Svatoplukem 
Němečkem (ČSSD) podpoři-
li jeho návrh na růst odvo-
dů státu, který by přinášel 
deset miliard korun ročně. 
 NázoRy str. 14

Obce hlásí přebytek, 
kraje jsou v deficitu
Přebytek hospodaření 
obcí činil loni 21,8 miliardy 
korun. Meziročně vzrostl 
o 12,9 miliardy. Kraje loni 
vykázaly schodek hospo-
daření zhruba 400 milionů 
korun, zatímco předloni 
měly přebytek 2,6 miliardy 
korun, uvedlo ministerstvo 
financí. 

Dorazila další skupina 
křesťanských uprchlíků 
Čtvrtá skupina 21 křes-
ťanských uprchlíků, kteří 
odcházejí z Iráku před 
Islámským státem, přiletěla 
do Prahy. Do Česka má 
přesídlit celkem 37 křes-
ťanských rodin o 153 lidech. 
Teď je v republice 89 z nich.

Finanční analytici  
mají být soběstačnější
Podle návrhu zákona proti 
praní špinavých peněz, 
který bude projednávat vlá-
da, by se měl osamostatnit 
Finanční analytický útvar, 
nynější součást rezortu 
financí. Zákon by mohl za-
čít platit od poloviny roku. 
Důvodem jsou doporučení 
výboru Moneyval Rady 
Evropy, podle kterého není 
FAÚ nezávislý a samostatný 
a nemá oddělený rozpočet 
od ministerstva financí. 
/čtk/  NázoRy str. 14

Krátce

Kauza farmy Čapí hnízdo 
nevznikla v době fungová-
ní koaliční vlády, je to věc 
z minulosti ministra financí 
Andreje Babiše (ANO). Uvedl 
to v ČT premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD) s tím, že no-
vela zákona o střetu zájmů 
by měla takové případy 
eliminovat. Návrh na omeze-
ní podnikání členů vlády, jak 
ho má zavést novela zákona 
o střetu zájmů, nemůže pod-
le něho způsobit pád vlády. 
Kauza Čapí hnízdo, kterou 

na mimořádném zasedání 
projednají poslanci, a zákon 
o střetu zájmů jsou dvě věci, 
jež podle premiéra zatěžují 
koalici. „Problém se střetem 
zájmů je potřeba vyřešit, 
jinak se to s námi potáhne 
další dva roky a bude to kom-
plikovat další dva roky vlády 
a možná i fungování dalších 
vlád, které vzejdou z voleb,“ 
řekl. Až zákon vstoupí v plat-
nost, bude se vztahovat jen 
na nové členy vlády, respekti-
ve vlád. /čtk/ více e15.cz

sobotka: zákon 
o střetu zájmů  
vládu nepoloží 

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/zmizi-calounici-nebo-vcelari-navrh-valachove-ohrozuje-vzacne-obory-1281269
http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/sobotka-zakon-o-stretu-zajmu-vladu-nepolozi-1281267


uvízli. Tábor v Idomeni byl navržen pro 2500 lidí. Teď se tam 
v zoufalých podmínkách tísní na dvanáct tisíc běženců.
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s právem a žádosti o azyl 
budou posuzovány indivi-
duálně. „Vylučuje to jakékoli 
kolektivní vyhošťování,“ 
prohlásil unijní prezident 
Donald Tusk. Podle Amnes-
ty International se však 
osmadvacítka obrací zády 
ke globální uprchlické krizi 

a záměrně ignoruje meziná-
rodní závazky. Ochráncům 
lidských práv se především 
nelíbí, že hojně kritizované 
Turecko by mělo být považo-
vané za takzvanou bezpečnou 
zem. Úředníci tak budou moci 
žádost o azyl zamítnout jako 
nepřípustnou bez zkoumání 

Karolína Flaszová

V neděli začala platit úmluva 
mezi EU a Ankarou o vracení 
migrantů zpět do Turecka. 
Evropští politici věří, že se tak 
podaří zmírnit přiliv přistě-
hovalců na kontinent. Dohoda 
však klade velké administra-
tivní a logistické břemeno 
na Řecko a existují obavy, 
že nebude v praxi fungovat. 
Za nemorální způsob řešení 
uprchlické krize ji označují 
ochránci lidských práv. 

Migranti, kteří nepodají 
v Řecku žádost o azyl nebo 
jim bude zamítnuta jako ne-
odůvodněná či nepřípustná, 
budou vyhoštěni. Za každého 
vráceného Syřana EU z Turec-
ka přesídlí jiného. Přednost 
budou mít lidé, kteří se ne-
pokusili do unie proniknout 
ilegálně. Prozatím se počítá 
s výměnou 72 tisíc lidí, což 
odpovídá kvótám i dobrovol-
ným závazkům unijních zemí. 
Předpokládá se, že vyhošťová-
ní skutečně začne 4. dubna.

Evropští lídři ujišťují, 
že proces bude v souladu 

| 4 | téma migrační krize

Řecku  
by s realizací  

dohody měly pomáhat

4000
lidí včetně právníků, 

tlumočníků  
a bezpečnostních  

činitelů. 

Premiér Bohuslav Sobotka tvrdí, že Evropská unie díky dohodě 
získá čas na další opatření k ochraně hranic. Pochvaluje si, že z ní 
neplynou žádné nové závazky pro členské státy. „Budou využívány 
stávající relokační mechanismy, nedojde k žádnému navyšování 
počtu lidí. Pro Česko to znamená jedinou změnu, dnes bereme 
syrské uprchlíky z Jordánska, místo toho budeme brát syrské 
uprchlíky z uprchlických táborů v Turecku. Nic se nemění na tom, 
že uprchlíci budou prověřováni,“ řekl. Praha je podle něj připravena 
pomoci Aténám s realizací úmluvy. Ministr vnitra Milan Chovanec by 
měl dnes vládu informovat o konkrétním způsobu podpory. /ha/

Češi jsou  
s dohodou spokojení

Dohoda o vracení  
imigrantů má 
spoustu slabin
n Předpokladem úspěchu úmluvy 
s Tureckem je, že Řekové s pomocí 
Evropské unie zvládnou náročnou 
agendu. Objevují se varování, že si 
migranti najdou jiné trasy.
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její podstaty s tím, že uprch-
líkům skýtá dostatečnou 
ochranu Turecko. 

Představitelé členských 
zemí doufají, že dohoda 
odradí lidi od pokusů dostat 
se do Evropy pomocí pašerá-
ků. Podle některých názorů je 
ale záměr riskantní a nemusí 
vyjít. „Pokud budou do Řecka 
dál proudit tisíce lidí, plán 
ztroskotá. Všichni to vědí,“ 
uvedl zpravodaj BBC v Bru-
selu Chris Morris. Migranti, 
kteří včera dorazili na Lesbos, 
situaci znali, přesto se na ces-
tu vydali.  

I evropští lídři připouštějí, 
že jeho realizace bude nároč-
ná. „Nedělám si iluze o tom, 
že dohodnuté se nesetká 
s překážkami a obrovskými 
logistickými problémy, se kte-
rými se musíme poprat,“ 
uvedla německá kancléřka 
Angela Merkelová. Řecku 
by měly s realizací dohody 
pomáhat asi čtyři tisíce lidí, 
mimo jiné právníci, tlumoční-
ci a bezpečnostní pracovníci. 
Na ostrově Lesbos si však 
včera policisté anonymně 
stěžovali novinářům, že stále 
netuší, jak bude ujednání 
naplňované v praxi. 

Objevují se navíc varování, 
že migranti si budou hledat 
náhradní trasy. Například 
přes rozvalenou Libyi, se kte-
rou by patrně nebylo možné 
dosáhnout podobné dohody. 

Turecko díky úmluvě získa-
lo od Evropské unie závazek 
urychlení vyplácení slíbe-
ných tří miliard eur a příslib 
dalších tří. Pokud zem splní 
všechny podmínky, mělo by 
společenství do konce června 
uvolnit vízový režim pro 
její občany. Ankaře se však 
nepodařilo dosáhnout přijetí 
všech požadavků. Chtěla, aby 
se v rámci rozhovorů o jejím 
přičlenění k osmadvacítce 
otevřelo pět dalších kapitol, 
v prvním pololetí však má 
nakonec začít jednání jen 
o jedné.  Sledujte E15.cz

Symbolem nezvládání mig-
rační krize ze strany nejen 
Atén, ale celé Evropské unie 
se stal uprchlický tábor Ido-
meni na řecko-makedonské 
hranici. Ani po summitu EU 
a uzavření dohody s Turec-
kem tam tisíce lidí nevědí, co 
si mají počít. 

Odhaduje se, že v Řecku 
uvízlo na 47 tisíc migrantů. 
Tábor v Idomeni byl navržen 
pro 2500 lidí, po uzavření 
takzvané balkánské trasy 
se tam ale v chladu, vlhku, 
bahně a špatných zdra-
votních podmínkách tísní 
až dvanáct tisíc běženců. 
Řecký ministr vnitra Pa-
najotis Kurumblis v pátek 
místo přirovnal ke koncent-

račnímu táboru. „Neváhám 
říci, že se jedná o moderní 
obdobu Dachau, výsledek 
logiky uzavřených hranic,“ 
podotkl. 

Uprchlicí o víkendu jevili 
zklamání, že cesta do Evropy 
zůstává uzavřena. Na druhé 
straně pro ně bylo úlevou 
zjištění, že vyhošťování 
do Turecka se nevztahuje 
na migranty, kteří dorazili 
do Řecka už dříve. 

„Rozhodnutí přijaté v Bru-
selu není jasné. Co se s námi 
stane? Nikdo se o nás 
nestará. Měli by přijet sem 
a strávit v Idomeni jednu 
noc předtím, než si vytvoří 
názor,“ citovala AP jednoho 
z přítomných. /kaf/

lidé v idomeni 
zůstávají v nejistotě
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n Nákup podílu v joint 
venture Volkswagenu 
a čínské SAIC Motor by 
Škodě otevřel dveře na 
její nejdůležitější a nej-
perspektivnější trh. 

Michal Půr

Zatímco se veškerá pozornost 
obrací k investicím, které 
Číňané chystají v Česku, to 
dosud nejdůležitější se ode-
hrává v opačném směru. Po- 
dle informací týdeníku Euro 

mladoboleslavská Škoda 
Auto brzy podepíše takzvané 
memorandum o porozumění 
s největší čínskou automobil-
kou SAIC Motor Corporation 
a mateřskou společností Ško-
dy Volkswagenem. Smlouva 
by se měla uzavřít už na 
konci března, kdy do Česka 
zavítá čínský prezident Si 
Ťin-pching. Jde o přelomovou 
dohodu, jejímž výsledkem 
budou investice stamilionů 
eur. Peníze poputují napří-
klad do vývoje elektrického 
pohonu aut či dalších tech-
nologií. 

SAIC Motor má již od 
poloviny osmdesátých let 
minulého století společný 
podnik s automobilkou 
Volkswagen. Číňané mají ve 
společném podniku padesáti-
procentní podíl, Volkswagen 
čtyřicetiprocentní a zbylých 
deset procent připadá na 

Volkswagen (China) Invest. 
To by se ovšem mělo změnit. 
V chystaném memorandu se 
podle důvěryhodných zdrojů 
hovoří o zájmu mladoboleslav-
ské automobilky do společné-
ho podniku SAIC Volkswagen 
podílově vstoupit. Je to 
i poměrně pravděpodobné, 
přestože takový krok vyžaduje 
dodatečné schválení čínských 
úřadů. Škoda Auto nechtěla 
tyto informace komentovat.

Pro mladoboleslavskou 
automobilku je v současnos-
ti Čína trhem číslo jedna. 
Nikde jinde neprodá firma 

Škoda Auto chce  
společný podnik s Číňany

víc vozidel, přičemž loni se 
tento počet přiblížil tříset-
tisícové hranici. V dalších 
letech by důležitost tohoto 
trhu měla citelně vzrůst 
a česká automobilka tomu 
chce ještě více uzpůsobit 
vlastní modelovou řadu.

Na čínském trhu by se měla 
zaměřit na vozy SUV a mohla 
by tam s nimi i dobře uspět. 
Podle posledních statistik 
z prvního čtvrtletí letošního 
roku tvořily takzvané spor-
tovně-užitkové vozy zhruba 
35 procent všech nově regis-
trovaných vozidel. Do roku 
2014 přitom vozidla kategorie 
SUV v celkovém počtu nově 
registrovaných vozidel nikdy 
nedosáhla více než 20 procent, 
loni se ovšem tato hranice 
posunula až k 30 procentům.

jen pro ČíňAny. 
Čínští zákazníci mají 
specifické požadavky. 
Škoda Auto například 
vyrábí v Číně model 
Yeti ve dvou verzích, 
přičemž prodloužená 
verze se nikde jinde 
neprodává.Fo
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Markéta Žižková

Jaký dopad bude mít vlna 
nových regulací na český 
bankovní sektor? O tom 
diskutovali hosté konference 
Bankovní regulace – ochrana 
ekonomiky i spotřebitelů, 
nebo brzda vývoje? Akci pořá-
dal týdeník Euro. 

Podle viceguvernéra České 
národní banky Mojmíra 
Hampla vyvstávají v současné 
debatě o regulacích přede-
vším dvě opatření. První nese 
zkratku MREL a skrývá se 
pod ním zpřísnění požadav-

ků na kapitálové vybavení 
bank. Jak vysvětlila náměst-
kyně ministra financí Lenka 
Jurošková, pro banky by to 
znamenalo držet výrazně vyš-
ší množství dluhových a ka-
pitálových nástrojů, které by 
sloužily k případné absorpci 
ztrát a následné rekapitaliza-
ci než dnes. Problém MREL je 
v tom, že je nastaven na pod-
mínky v řadě zemí EU, kde 
bankovní sektor není zdravý. 
„Toto pravidlo mechanicky 
aplikované na české instituce, 
které jsou ve zcela jiné kon-
dici, by přinášelo absurdní 

výsledky,“ říká Hampl. Pro 
banky na českém trhu by to 
přitom znamenalo vytvořit 
minimálně 150 miliard korun 
dodatečného kapitálu. Spo-
lečně s několika dalšími státy 
EU tak tuzemsko vyjednává, 
aby při uplatňování pravidla 
MREL bylo možné vzít v úva-
hu místní specifika. 

Druhým klíčovým tématem 
je pak aplikace přísnějších 
pravidel pro nakupování stát-
ního dluhu ze strany bank. 
EU totiž zvažuje, že by se pro 
expozici bank vůči vládní-
mu dluhu aplikovalo stejné 

pravidlo jako na expozici vůči 
soukromému dlužníkovi. To 
znamená, že by ve vládních 
dluhopisech mohly banky 
držet maximálně 25 procent 
z objemu dluhu, který trhu 
poskytují. Pro země mimo 
eurozónu, které nemají jed-
noduchou možnost vytvářet 
mixovaná portfolia dluhopisů 
různých vlád v rámci EU, by 
to představovalo problém. 
„Kdybychom striktní limit 
25 procent aplikovali na celý 
sektor, tak by to znamenalo, 
že z 650 miliard korun, které 
drží české banky ve vládních 

dluhopisech, by se do limitu 
vešlo jen za zhruba 100 mili-
ard. Vše ostatní by bylo nutné 
například vyprodat,“ varuje 
Hampl.

Na konferenci zaznělo 
i téma bankovní daně a jejích 
možných negativních dopadů 
na českou ekonomiku s pouká-
záním na problémy s jejím za-
váděním v jiných evropských 
zemích. Hlavní ekonomka 
České bankovní asociace Eva 
Zamrazilová zase upozornila 
na záporné úrokové sazby, kte-
ré považuje za nevyzkoušený 
a nebezpečný experiment.

bankéři: nadměrně přísná regulace uškodí

Celý článek najdete  
v aktuálním vydání týdeníku

Smlouva by se měla 
uzavřít do návštěvy 
čínského prezidenta 
Si Ťin-pching v Česku.



www.e15.cz | 7 |

n O pětatřicetimiliar-
dový trh s nábytkem 
se začínají intenzivně 
zajímat internetoví 
obchodníci. Zatím 
je to vidět hlavně na 
tom že si nábytkářské 
e-shopy pronajímají 
čím dál větší sklady.

Daniel Novák

Internetoví obchodníci se 
nábytku hlavně kvůli složi-
tější logistice dlouho vyhý-
bali. Teď se to začíná měnit. 
E-shop Bonami ze skupiny 
Miton, který se dosud 
soustředil hlavně na prodej 
designových bytových do-
plňků, se letos hodlá zaměřit 
i na nábytek. Na konci roku 
díky tomu slibuje tržby ko-
lem půl miliardy korun. Tedy 

dvojnásobek loňského stavu. 
„Trh s nábytkem v Česku má 
hodnotu kolem 35 miliard 
korun. On-line obchody mají 
v tomto segmentu maximál-
ně desetiprocentní podíl, 
vidíme zde tedy obří poten-
ciál,“ říká spoluzakladatel 
Bonami Václav Štrupl.

Základnou pro 
expanzi bude 
logistický areál 
v Jenči neda-
leko Letiště 
Václava Hav-
la. Bonami 
tam nově 
s developerem 
Prologis uza-
vřel za asistence 
poradenské spo-
lečnosti 108 Agency 
smlouvu na pronájem 5800 
metrů čtverečních skladu. 
To je více než čtyřnásobek 
stávající kapacity. 

Na opačném konci metro-
pole v Jirnech u dálnice D11 
zase vzniká v režii develo-
perské společnosti P3 velké 
logistické centrum předního 
nábytkářského e-shopu 
Exiteria. Opět s pomocí 108 
Agency si tam provozovatel 

obchodů Mabyt a MT 
nábytek pronajal 

téměř jedenáct ti-
síc čtverečních 

metrů ploch.
Trh rovněž 

napjatě oče-
kává, kdy se 
v Česku pustí 

do prodeje 
přes internet 

také jednička 
v oboru IKEA. 

Firma dlouhodobě 
říká, že to je jen otázka času. 
Naposledy se nechala slyšet, 
že termín startu on-line 
prodeje stanovuje zhruba na 
rok 2018.

prodejci nábytku  
se hrnou  
na internet

On-line obchody  
s nábytkem mají  

v tomto segmentu  
nanejvýš desetiprocentní 

podíl, cítí tedy velkou

šanci.

Čínský investor zachraňuje konzervárnu na Teplicku 

Čínský výrobce masových 
konzerv Shanghai Maling 
chce vyřešit úpadek 
závodu v Hrobčicích na 
Teplicku reorganizací. 
Majoritní akcionář by rád 
situaci právně zvládl ještě 
před příjezdem čínského 
prezidenta Si Ťin-pchinga 
do Česka. Továrna, která 
byla v době svého vzniku 
před osmi lety největší 
čínskou investicí v zemi, 
nyní vyrábí na deset až 
15 procent.

Vítkovice odkryly karty. Zisk je menší, rezervy vyšší 
Vítkovice Holding, které jsou hlavou celé skupiny 
Vítkovice Machinery Group Jana Světlíka a zahrnují 
výsledky všech klíčových částí holdingu, mají po 
konsolidaci za minulý rok provozní zisk zhruba 
400 milionů korun. EBITDA je na úrovni 1,1 miliardy 
korun. Účetně bude skupina, včetně společnosti Vítkovice 
a jejích dcer, v zisku kolem 240 milionů korun. Kdyby si 
nedělala rezervy a opravné položky skoro 600 milionů 
korun, mohlo to být lepší. /foj/  Více e15.cz

Čistý zisk bank stoupl loni o 3,8 miliardy
Česká národní banka zveřejnila finální data o loňském 
hospodaření finančních domů. Bankám a spořitelnám 
stoupl v roce 2015 souhrnný čistý zisk meziročně o 
3,8 miliardy na 66,93 miliardy korun. Bilanční suma 
sektoru ke konci roku činila 5,4 bilionu korun, což je proti 
konci roku 2014 růst o 160 miliard korun. 

Výroba aut do února se zvýšila 
Výroba osobních aut za leden a únor meziročně stoupla 
téměř o čtyři procenta na 230 634 vozů. Nejvíc rostl Hyun-
dai, který zvýšil produkci o 15 procent. Největší tuzemský 
výrobce Škoda Auto zvýšil výrobu o procento a kolínská 
TPCA zaznamenala o procento pokles.

Operátoři se do zlevnění mobilního volání nehrnou

Česká republika si pohoršila v mezinárodním srovnání 
úrovně cen mobilního volání v rámci zemí OECD. A to 
i přestože u většiny měřených spotřebních košů loni ceny 
proti roku 2014 klesly. Nejvýrazněji se Česko propadlo 
v koši zahrnujícím 300 hovorů, kde kleslo o sedm míst na 
27. pozici z 34 sledovaných zemí. 

Huisman se vrací do zábavního průmyslu

Společnost Huisman, která ve Sviadnově na Frýdecko-Mís-
tecku produkuje ropné vrtné soupravy nebo lodní jeřáby, 
vyrobí část horské dráhy pro nizozemskou jedničku na 
trhu zábavního průmyslu Vekoma Rides Manufacturing. 
Atrakce bude 360 metrů dlouhá a lidé na ní budou vystave-
ni přetížení na úrovni trojnásobku pozemské gravitace. Vý-
roba horských drah se do Sviadnova vrací po deseti letech.

Příliv čínských investic do Česka sílí

Příliv čínských investic do Česka nabývá na rychlosti i ob-
jemu. Státní agentura CzechInvest dosud zprostředkovala 
12 investičních projektů čínských firem v hodnotě přes 
2,6 miliardy korun. Vytvořily či vytvoří přes 1500 pracovních 
míst. O investicích za zhruba pět miliard korun se jedná. /čtk/

Krátce

noVé prostory. Přední nábytkářský e-shop Exiteria si pronajal téměř jedenáct tisíc čtverečních 
metrů ploch v logistickém parku v Jirnech u dálnice D11.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/strojirenske-vitkovice-odkryly-karty-zisk-maji-mensi-rezervy-vyssi-1281275
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n Před půlrokem 
vypukl emisní skan-
dál automobilky 
Volkswagen, pro který 
se vžilo označení Die-
selgate. Automobilka 
ani její akcie stále 
nejsou z nejhoršího 
venku.

Zdeněk Pečený

Od loňského 18. září, kdy se 
provalilo, že Volkswagen 
falšoval výsledky testů 
emisí oxidů dusíku, ozná-
mila firma propuštění tisíců 
zaměstnanců. To však ještě 
nemusí být konec. Vše závisí 
na tom, kolik nakonec bude 
automobilku celý skandál 
stát. 

Předseda závodní rady 
Volkswagenu Bernd Oster-
loh v rozhovoru pro deník 
Guardian potvrdil, že počet 
propuštěných bude záviset 
na výši udělených pokut. 
Jen americké ministerstvo 
spravedlnosti automobilku 
přitom za porušení záko-
nů o životním prostředí 
žaluje o 46 miliard dolarů. 
„Pokud bude budoucnost 
Volkswagenu ohrožena 

vysokými pokutami, bude 
to mít dramatické sociální 
následky.“ Osterloh proto 
apeluje na americké úřady, 
aby při rozhodování o výši 
pokut vzaly nutné propouš-
tění v potaz. Celá skupina 
Volkswagen zaměstnává té-
měř 600 tisíc lidí ve 120 fab-
rikách.

Pokuty VW nehrozí ale 
jen v zámoří. V Evropě firmu 
žaluje skupina téměř tří set 
institucionálních investorů 
o 3,3 miliardy eur za škody 
způsobené pádem akcií VW.

Tento čtvrtek vyprší 
termín, do kterého má VW 
předložit Američanům 
řešení emisního problému 
pro celé Spojené státy. Místo 

řešení se ale na ni zatím valí 
další problémy. Bývalý IT 
pracovník michiganské po-
bočky VW Michael Donovan 
automobilku minulý týden 
obvinil, že po 18. září nařídila 
zaměstnancům vymazat 
citlivá data z firemních po-
čítačů. Když to prý Donovan 
odmítl, byl propuštěn. Nyní 
za to automobilku žaluje. 

VW loni vyčlenil na blížící 
se pokuty 6,7 miliardy eur, to 
však nemusí zdaleka stačit. 
Automobilka proto odložila 
zveřejnění svého loňského 
hospodaření až na 28. dubna, 
aby získala čas na výpočet 
dopadů Dieselgate na své 
finance.

Investoři mohli za posled-
ní půlrok na problémech 
německé automobilky vydě-
lat, ale potřebovali k tomu 
pevné nervy. Vývoj ceny akcií 
Volkswagenu za posledního 
půl roku připomíná jízdu na 
horské dráze. Pod 90 eur se 
propadly na počátku října 
a poté se na konci loňského 
roku dostaly nad 135 eur. Od 
té doby ale cena spadla opět 
k 90, aby následně vzrostla 
ke 120 eurům za akcii. Podle 
analytiků na akciích VW vy-
dělali nejvíce denní obchod-
níci, kterým vysoká volatilita 
vyhovuje.

vW ani jeho akcie  
ještě nemají vyhráno

Soud osvobodil exšéfy Porsche

Německý soud zprostil exšéfa Porsche Wendelina Wiedekin-
ga a finančního ředitele Holgera Härtera obvinění z manipu-
lace s akciovým trhem v letech 2008 a 2009. Firma Porsche 
tehdy popírala, že má zájem o VW, a pak oznámila, že kont-
roluje 42,6 procenta jejich akcií a má opce na další. Akcie VW 
prudce stouply, investoři sázející na jejich pokles prodělali.

Airbus prodává divizi elektroniky pro obranný sektor

Investiční společnost KKR koupí za 1,1 miliardy eur od 
Airbus Group její divizi elektroniky pro obranný sektor. 
Transakce by měla být dokončena v prvním čtvrtletí příští-
ho roku. Airbus si v divizi může ponechat menšinový podíl.

Americké hotely Starwood podepsaly dohodu na Kubě

Americký hotelový řetězec Starwood Hotels & Resorts World-
wide podepsal jako první hotelová společnost z USA dohodu 
na Kubě od tamní revoluce z roku 1959. Firma za několik mili-
onů dolarů opraví a bude provozovat tři kubánské hotely. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,266

Čína 1 3,703

Dánsko 1 3,627

EMU 1 27,035

Chorvatsko 1 3,590

Japonsko 100 21,493

Kanada 1 18,480

Maďarsko 100 8,712

Norsko 1 2,876

Polsko 1 6,343

Rusko 100 35,536

Švédsko 1 2,914

Švýcarsko 1 24,752

Turecko 1 8,390

USA 1 23,966

Velká Británie 1 34,726

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 18. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,45 -0,34

ČEZ 418,00 2,03

Erste Bank 696,70 4,45

Fortuna 86,00 1,65

Kofola 458,80 -0,02

KB 5405,00 1,98

NWR 0,16 23,08

O2 CR 254,00 1,24

Pegas 751,10 2,33

Philip Mor. ČR 13 130,00 -0,94

PLG 209,00 0,67

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 174,00 -1,86

VIG 508,00 0,00

Celkový objem (v tisících korun) 1 853 240,16

Akcie na pražské burze 18. 3. 2016 
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Sázka na 
stárnoucího 
koně
Pohled na finanční toky na 
akciových trzích ukazuje na 
odliv prostředků z podílových 
a ETF fondů se zaměřením 
na akcie. To obvykle nebý-
vá prostředí, v němž se dá 
čekat velká akciová rally. 
Co by mohlo toto vnímání 
otočit, je množství hotovosti, 
kterou mají firmy na nákup 
vlastních akcií. Tato forma 
distribuce financí zpět na 
akcionáře je poslední dobou 
velmi oblíbená jako optické 
zvýšení ziskovosti firmy nebo 
jako možná ochrana proti 
nepřátelskému převzetí. 
Konstituenti indexu S&P 500 
tento kvartál hodlají nakoupit 
vlastní akcie až za 165 miliard 
dolarů. Jde o nejvyšší sumu od 
roku 2007. Pokud se stejná dy-
namika udrží celý rok, může 
se částka vyšplhat až nad 
590 miliard, čímž by se překo-
nal rekord z roku 2007 ve výši  
589 miliard. Od roku 2009 
firmy ze zmíněného indexu 
investovaly do vlastních akcií 
přes dva biliony dolarů, čímž 
výrazně přispěly bezmála 
k trojnásobnému růstu baro-

metru. Odkupy, jež jsou finan-
covány rostoucím zadlužením, 
mají znovu volnější cestu, 
neboť Fed zmírňuje prognózy 
růstu úrokových sazeb. 
Posledních pět let rostly objemy 
odkupů průměrně o 37 procent 
ročně, v roce 2015 to byl růst 
„pouze“ o pět procent. Štědrost 
firem v tomto smyslu může 
brzy narazit na své limity. 
Jejich ziskovost klesá už třetím 
kvartálem v řadě a o rostoucí 
tendenci tržeb se může všem 
jenom zdát. Vzhledem k velmi 
náročným tržním podmínkám 
(Čína, volatilní komodity, 

reakce na projevy představite-
lů centrálních bank) se může 
sázka na jednoho (už značně 
vyběhaného) koně zdát jako 
velmi nebezpečná. Pokud bude 
pokračovat akciový exodus 
ze strany institucionálních 
investorů, firmy samotné tento 
trend těžko zvrátí. 

Autor je specialista Customer Care 
Patria Finance

Z parketu

Marek Trúchly

Pokud bude 
pokračovat akciový 
exodus ze strany 
institucionálních 
investorů, firmy 
samotné tento trend 
těžko zvrátí.

Akcie VW (euro/akcie)

Pramen reuters
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Rudolfinum
29.3.2016 - 17:00

Zajímá vás téma leadershipu? Chcete umět motivovat sebe i ostatní? Konference LEADERSHIP 
PRAHA 2016 vám přináší špičkové řečníky, svižné a úderné přednášky, inspirativní prostředí 
a networkingový večírek.

To vše v nádherných prostorách pražského Rudolfina s lidmi, kteří mají zájem se v oblasti 
leadershipu posouvat vpřed.

Registrujte se na www.leadership-praha.cz

Jiří Hlavatý
Oceňovaná herečka, 
diplomatka 
a velvyslankyně.

Generální ředitel
a majitel společnosti
JUTA a.s.

Italský manažer,
zakladatel pražského 
mezinárodního maratonu

Spoluzakladatel 
oceňovaného
start-upu Liftago.

Magda Vášáryová Carlo Capalbo Ondřej Krátký

2 500 Kč
vstupné na konferenci

Ředitel bavorského 
baletu, choreograf 
a baletní mistr.

Ivan Liška
Vedoucí právnička 
v mezinárodní společnosti 
Tyco, stand-up komička.

Nora Kurzová
Zakladatel GrowJOB Institute,
autor bestselleru
Konec prokrastinace.

Petr Ludwig
Předseda 
představenstva 
České spořitelny.

Tomáš Salomon

MEDIÁLNÍ PARTNEŘIPARTNER
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n Bugár se snaží 
obhájit spolupráci se 
slovenskými naciona-
listy. Procházka musí 
vyřešit situaci, kdy 
nemá dost křesel na 
poslanecký klub. 

Karolína Flaszová

Republiková rada strany 
Most-Híd hájící maďarské 
zájmy o víkendu definitivně 
rozhodla o účasti v budou-
cím slovenském kabinetu 
vedeným Směrem Roberta 
Fica. Podle očekávání však 
partaj nebyla jednotná, 
spolupráce se sociální 
demokracií a Slovenskou ná-
rodní stranou (SNS) má své 

odpůrce odvolávající se na 
předvolební sliby. A podob-
ná situace panuje i v další 
budoucí vládní straně, Síti 
Radoslava Procházky. 

Ze 44 členů republikové 
rady Mostu se v sobotu proti 
vládnímu angažmá vyslovili 
tři lidé. Mezi nimi i mís-
topředseda Zsolt Simon. 
„Považoval jsem za správné 
a korektní, abych oznámil, 
že se vzdávám členství ve 
straně,“ uvedl. Někteří jeho 
kolegové zdůvodňovali své 
prokoaliční rozhodnutí 
snahou odvrátit předčasné 
volby.

Lídr partaje Béla Bugár se 
vyjádřil i k donedávna těžko 
představitelné spolupráci se 
slovenskými nacionalisty. 
Jejich současného šéfa An-

dreje Danka podle něj nelze 
srovnávat s předchozím 
předsedou Jánem Slotou. 
„Má jiné priority 
a jiné vyjadřová-
ní,“ podotkl. 

V horší po-
zici než Bugár 
je Radoslav 
Procházka, 
jemuž kvůli 
nesouhlasu 
se vstupem do 
vlády utekli tři 
poslanci. Strana 
tak musí vyřešit si-
tuaci, kdy ztratila nárok 
na existenci poslaneckého 
klubu. Spekuluje se, že by její 
zákonodárci mohli působit 
v klubu Mostu. 

Nespokojenost s počíná-
ním Mostu a Sítě přišla v pá-

tek do centra Bratislavy vy-
jádřit zhruba tisícovka lidí. 
Promluvil k ním také lídr 

druhé nejsilnější 
strany, Svobody 

a Solidarity (SaS) 
Richard Sulík. 
Liberál po 
volbách věřil, 
že za přispění 
těchto dvou 
partají sestaví 

pravicový 
kabinet. „Pro-

žíváme všichni 
obrovské zklamání. 

Byla tu jedinečná mož-
nost odstavit Roberta Fica 
od moci, ale strany, které 
to mohly učinit, naprosto 
selhaly,“ prohlásil. 

Vládní aliance se neza-
mlouvá ani politologům, 

kteří jsou překvapeni, že se 
uskupení s tak těžko sluči-
telnými programy dokázala 
dohodnout během pár dní. 
„Chtěli vystřídat vládu levi-
cového Směru, ale nakonec 
ji prodlouží. Pro většinu 
současných voličů Mostu 
a Sítě je to silný zásah,“ 
citoval deník Sme Grigorije 
Mesežnikova. Oběma stra-
nám hrozí, že v parlamentu 
zasedly naposledy.

Analytici míní, že je-
jich budoucnost závisí na 
tom, zda dokážou ve vládě 
prosadit některé ze svých 
priorit jako antibyrokratický 
balíček pro podnikatele nebo 
nižší daně. To však bude 
hodně těžké, protože rezorty, 
které by k tomu potřebovaly, 
si ponechal Smer.  

Most a Síť uvízly v pasti Směru

Prosadit 
ve čtyřkoalici 

své priority bude pro 

pravici
hodně těžké, protože 
všechny rozhodující 

rezorty zůstaly 
Směru. 

Francie se připravuje na 
soud se spolupachatelem 
loňských teroristických 
útoků v Paříži Salahem 
Abdeslamem dopadeným 
na bruselském předměstí. 
Islamista, který při páteční 
razii v Belgii utrpěl lehké 
zranění nohy a byl v sobo-
tu po ošetření propuštěn 
z nemocnice, se vydání do 
Francie ale brání. Abdeslam 
byl spolu s dalším zatčeným 
obviněn z podílu na vraždění 

v rámci teroristického činu. 
V Paříži bylo 13. listopadu 
zabito 130 osob.

„S belgickou justicí spolu-
pracuje,“ sdělil Abdeslamův 
právní zástupce Sven Mary. 
Abdeslam prý dokonce při 
výslechu přiznal, že měl v plá-
nu podniknout nové útoky 
z Bruselu. Podle Maryho 
požádala Francie v rámci ev-
ropského zatýkacího rozkazu 
o jeho vydání. „Už teď mohu 
říci, že vydání odmítneme,“ 

sdělil. Podle francouzských 
právníků to ale neznamená, 
že toho docílí. Pouze se celý 
proces může zdržet.

O Abdeslamově vydání 
musí formálně rozhodnout 
belgická justice. Francouz-
ský ministr vnitra Bernard 
Cazeneuve dal najevo, že 
Paříž očekává, že jí bude 
radikál vydán. „Abdeslam se 
musí zodpovídat za své činy 
před francouzskou justicí,“ 
upozornil Cazeneuve. /čtk/

Francie chce abdeslama

dopaden. Na stopu Abdeslama se dostaly úřady po úterní 
přestřelce mezi policií a neznámými útočníky, po níž policisté našli 
v bytě na bruselském předměstí otisk jeho prstu. V pátek pak byl 
na bruselském předměstí Molenbeek muž, který je považován za 
jediného přímého účastníka loňských pařížských atentátů, zatčen.
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Když jSou Sliby chybaMi. 
Tři z deseti zvolených poslanců 
pravicové strany Síť vystoupili ze 
strany, jakmile předseda Rado-
slav Procházka (na snímku) začal 
jednat s Robertem Ficem o vstu-
pu do vládní koalice. Strana tak 
ztratila nejen nárok vytvořit 
v parlamentu vlastní klub, ale 
také svou tvář, kterou dlouhé 
předvolební měsíce ukazovala 
voličům. Ti se tak cítí podvedeni 
a svou frustraci už v pátek vyjád-
řili i v bratislavských ulicích.
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Poctivá firma platící daně se kvůli neadekvátnímu 
přístupu odběratele může dostat až na okraj pro-
pasti. Zánik takové firmy však nemá nic společného 
s nekvalitou jejího podnikání. Téměř třetina českých 
manažerů již zažila situaci, kdy se pro firmy staly 
likvidační pozdní úhrady pohledávek. Je proto nutné 
nepodceňovat tyto situace v účetních uzávěrkách a 
zvažovat faktory, které k pozdním platbám pohle-
dávek přispívají.

Z výzkumu Intrum Justitia, vedoucí evropské společnosti 
v oblasti řízení pohledávek, vyplývá, že mezi nejčastější 
faktory, jež firmy přivedou k akceptování pro ně velmi 
nevýhodných platebních podmínek, patří zejména riziko 
špatné reputace firmy či nezkušenost začínajících podni-
katelů. Ti zpravidla přistoupí téměř na jakékoli platební 

podmínky. Částečnou úlohu mohou pak rovněž sehrávat 
rezignace firem a neúspěšné vymáhání nezaplacených 
pohledávek soudní cestou. Ještě výraznější potíže firmám 
činní povinnost odvádět DPH z nezaplacených pohledá-
vek. Více než polovina dotázaných účetních a finančních 
manažerů z Komory certifikovaných účetních (KCÚ) či 
Asociace certifikovaných účetních (ACCA) zažila situaci, 
kdy sice pozdní úhrady nebyly pro firmu zcela likvidační, 
ale výrazně ohrozily cashflow firmy. Především u menších 
firem nebývá výjimkou, že vícenáklady spojené s pozdními 
úhradami pohledávek zůstávají pro podnikatele skryté. 

Zadavatelé obvykle nežádají své účetní o vyčíslení těchto 
vícenákladů a povětšinou nepracují s pohledávkami 
prostřednictvím outsourcingu jejich správy či fakto-
ringu. Právě nevyužívání těchto finančních nástrojů 

může být v řadě případů jedním z důvodů krachu firmy. 
Rizika narůstajícího počtu nezaplacených pohledávek 
lze snížit změnou firemní politiky, zařazením nové stra-
tegie či pojištěním pohledávek. Sjednané pojištění by 
mělo poskytovat prověření komplexních informací o 
stávajících i potenciálních zákaznících. Pojišťovna by 
firmě měla dát vždy vědět, zda se v její databázi o firmě 
vyskytují informace nasvědčující tomu, že by firma za 
své služby nemusela dostat zaplaceno. Chrání tedy firmy 
proti případnému neplacení pohledávek, čímž jim rov-
něž napomáhá k usnadnění bezpečného růstu obratu.  
Opatření snižující rizika neuhrazení pohledávek jsou 
nezbytná, neboť neřešení či přehlížení pozdních úhrad 
pohledávek, případně neuhrazení pohledávky vůbec 
dlouhodobě přispívá k vyšší nezaměstnanosti a podstatně 
nižším investicím v ekonomice.

Pozdní úhrady pohledávek likvidují  
i firmy poctivě platící daně

pozdni_uhrady 1_3.indd   1 15.3.2016   16:33:49
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Dva nejvyšší íránští činitelé 
včera v televizních posel-
stvích u příležitosti oslav 
perského Nového roku 
(Nourúz) představili rozdílné 
ekonomické vize pro příští 
rok. Prezident Hasan Rúhání 
i duchovní a politický vůdce 
islámské revoluce a íránského 
lidu ajatolláh Alí Chameneí se 
shodli jen v tom, že ekono-
mika by měla být nejvyšší 
prioritou. Ale zatímco Rúhání 
označil za klíčové pro hos-
podářský růst další rozvíjení 
spolupráce s cizími zeměmi, 
Chameneí zopakoval svou 
věrnost koncepci zaměřené 
na soběstačnost země.

Rúhání nyní usiluje i o vni-
tropolitický obrat a chce, aby 
toho, co bylo loni na zahra-
ničněpolitické rovině dosaže-
no díky jaderné dohodě, bylo 
letos přeneseno i do vnitro-
politické sféry. „Jsem si jist, 
že za spolupráce a snažení 
uvnitř země a konstruktivní 
spolupráce se světem může 
naše ekonomika vzkvétat 
a rozvíjet se,“ hlásal Rúhání 
ve svém poselství v první den 
perského roku 1395.

Rúhání, který loni prosadil 
jadernou dohodu, která 
byla korunována zrušením 

sankcí, řekl, že firmy ze 
všech zemí jsou na íránském 
trhu vítány, pokud si budou 
najímat íránské pracovníky 
a přinesou do země hospo-
dářský rozvoj.

Zato Chameneí se nechal 
slyšet, že by islámská repub-
lika měla učinit kroky k ome-
zení své zranitelnosti vůči 
záměrům svých nepřátel, 
míněno USA a jejich spo-
jenců. Šestasedmdesátiletý 
duchovní, který je nejvyšší 
autoritou v Íránu, vytrvale 
varuje před umožněním 
vstupu jakéhokoli západního 
vlivu do islámské republiky. 
Nedávno Chameneí pro-
hlásil, že příliv západních 
obchodních delegací do 
Teheránu nepřinesl íránské 
ekonomice žádný prospěch. 

„I náš svátek Nourúz je 
začátkem nového a koncem 
starého,“ řekl Rúhání s od-
voláním na volební výsledky. 
Ty by mu měly pomoci pro-
sadit ekonomické reformy 
zaměřené na přilákání 
zahraničních investorů. Aja-
tolláh Chameneí a konzerva-
tivní klerikální sbor, ústavní 
Rada dohlížitelů, však mají 
právo veta nad veškerou 
legislativou. /čtk/

íránští vůdci vidí 
rozdílně orientaci 
ekonomiky země

62 obětí. Při letecké havárii na jihu Ruska zahynulo v sobotu ráno 62 lidí. Boeing 737-800 
FlyDubai letící z Dubaje se zřítil za špatné viditelnosti při přistávání na letišti v Rostově na Donu 
a začal hořet. Kvůli podmínkám v oblasti rostovského letiště byly odkloněny tři mezinárodní 
spoje, mezi nimi i letadlo ČSA z Prahy. Mezi cestujícími havarovaného stroje nebyli čeští občané. 
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V Istanbulu zabíjel 
čtyřiadvacetiletý člen IS
Pachatelem sobotního 
sebevražedného útoku v Is-
tanbulu, při němž zemřeli 
čtyři lidé i sám atentátník, 
byl příslušník hnutí IS, 
uvedl včera turecký ministr 
vnitra Efkan Ala. Útočníka 
se podařilo identifikovat 
pomocí vzorků DNA a podle 
ministra jde o muže naro-
zeného v roce 1992, který 
pocházel z města Gaziantep 

na jihovýchodě země. Úřady 
po útoku zpřísnily bez-
pečnostní opatření, mimo 
jiné zakázaly v některých 
městech plánované oslavy 
kurdského nového roku.

Útok džihádistů na Sinaji 
nepřežilo 13 policistů
Minometný útok na kontrol-
ní stanoviště na Sinajském 
poloostrově včera nepřežilo 
13 egyptských policistů. 
K útoku se přihlásila sku-

pina Sinajská provincie, 
místní odnož radikální orga-
nizace IS. Na stanovišti jižně 
od provinčního hlavního 
města Aríš se nejdřív odpálil 
sebevražedný útočník v au-
tomobilu a poté na místo 
zaútočili další džihádisté. 
Těžké palbě byly vystaveny 
i sanitky, jež se pokusily 
dostat ke zraněným. Očití 
svědci hlásili, že slyšeli mo-
hutný výbuch. Bezpečnostní 
síly uzavřely přístupové 
cesty do města Aríš. /čtk/

Krátce



Socialisté i lidovci 
ochotně hlasují pro 
Babišovy nápady
n Šéfa TOP 09 Miroslava Kalouska 
nyní zajímá hlavně výsledná podoba 
zákona o prokazování původu 
majetku. Bojuje proti plánu dusících 
sankcí, jak říká. Kauza Čapí hnízdo je 
podle něj politicky jasná. „Primární 
odpovědnost za to, že Andrej Babiš 
garantuje ve vládě poctivost čerpání 
evropských dotací, nese premiér,“ říká.

Pavel Otto

 Opozice se v posledních 
dvou letech soustředila 
hlavně na dva zákony – 
o státní službě a elektro-
nické evidenci tržeb. Ten 
první se podařilo částečně 
změnit, druhý nikoli. Jak 
toto období hodnotíte?
Velmi jste to zploštil. TOP 09 
se nevěnovala jen těmto dvě-
ma zákonům, u nichž použila 
mimořádné prostředky, ale 
všem zákonům. Předkládala 
k nim doplňující návrhy, kte-
ré občas i prosadila. Nebyli 
jsme opozicí nulové toleran-
ce, protože více než polovinu 
vládních návrhů jsme ve 
finále podpořili. Na druhé 
straně jsme důrazně odmítali 
předlohy posilující roli státu 
tam, kde by měla rozhodovat 
svobodná vůle občanů. Jde 
o zvyšování rovnostářství, 
přerozdělování a obecně 
o plíživé oklešťování svobody 
každého z nás. Když se 
zaměříte na nějaký detail, 
může vypadat nevinně. Ale 
stokrát nic umořilo osla. Je to 
frontální útok na svobodu.

 
 Věnoval jste se rozpočtu, 

vytýkáte vládě utrácení. Na 
tom se zřejmě nic nezmění.

Vláda má štěstí, že se jí 
přihodil hospodářský růst, 
který prodává jako svoji 
zásluhu. Jistě, dělali bychom 
to všichni. Co mě ale velmi 
vadí a co všichni jednou tvr-
dě zaplatíme, je to, že vláda 
nevyužila příznivých časů 
růstu k tomu, aby pokračo-
vala v konsolidaci veřejných 
rozpočtů. Naopak struktu-
rální deficit zhoršila a pe-
níze populisticky vyházela. 
Zdaleka nejvíc vládě vyčítám 
nečinnost. Má pohodlnou 
většinu, má hospodářský 
růst, a přesto nedělá nic pro 
to, aby systémově zlepšila 
situaci v oblasti vzdělávání, 
pracovních příležitostí či 
zdravotnictví. V podstatě 
nedělá nic jiného, než že ruší 
některá opatření Nečasovy 
vlády a zbytečně utrácí.

 
 Na co konkrétně nará-

žíte?
Na 21 tisíc nově nabraných 
státních zaměstnanců. To 
zatím neudělala žádná vláda. 
Nechť jsou ve státní správě 
vysoké platy, ale jen pro opti-
mální počet úředníků.

 
 Sobotkova vláda je ve 

druhém poločase. Na co se 
TOP 09 zaměří?
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V zásadě na totéž, na co 
dosud. TOP 09 chce ochraňo-
vat konzervativní a pravi-
cové hodnoty pro ty, kteří 
jsou přesvědčeni, že naše 
existence v rámci Evropské 
unie nemá alternativu. K EU 
můžeme celkem oprávněně 
vznášet tisíce kritických 
poznámek, ale jiná mož-
nost než naše koexistence 
v tomto společenství není. 
Jsme jediná strana od středu 
doprava, která zastává tento 
postoj. Ale je tu ještě větší 
priorita související s tím, jak 
se u nás změnila politic-
ká scéna. A sice ochrana 
samotného demokratického 
prostředí. Když ho vystřídá 
autokracie a oligarchie, tak 
už nebudeme mít žádné 
hřiště, na němž bychom 
sváděli zápas o konzerva-
tivní a pravicové hodnoty, 
o udržení individuální lidské 
svobody, o prozápadní azi-
mut naší zahraniční politiky 
a o úspornou hospodář-
skou politiku. Chceme, aby 
výhody kapitalismu mohli 
využívat všichni a ne jenom 
několik oligarchů.

 
 Chystáte kvůli normě 

o prokazování původu ma-
jetku obstrukce?
Budeme velmi razantní 
v přinášení protiargumentů, 
ale nemáme v plánu sáhnout 
k totální blokaci. Hlavně pro-
to, že vláda neváhá porušit 
zákon, což předvedla u elek-
tronické evidence tržeb. To je 
vždy dost děsivý signál pro 
veřejnost, když vláda poruší 
zákon, a my bychom byli 
rádi, aby se to už neopakova-
lo. Pokud předloha o pro-
kazování původu majetku 
zůstane v současné podobě, 
která počítá s významnou 
retroaktivitou a dusícími 
sankcemi, tak se s vládou 
znovu sejdeme u Ústavního 
soudu. To zcela jistě. 

 Všichni jednou 
tvrdě zaplatíme za 
to, že vláda nevyužila 
příznivých časů růstu 
ekonomiky k tomu, 
aby pokračovala 
v konsolidaci 
veřejných rozpočtů. 
Naopak peníze 
populisticky vyházela.



spáchal nebo nespáchal 
trestný čin. Je od toho, aby 
pan premiér jasně řekl, zda 
člověka s touto podnikatel-
skou minulostí chce mít ve 
vládě jako garanta poctivosti 
čerpání dotací.

 
 Podle Babiše byl návrh 

odstřihnout Agrofert od 
veřejných zakázek snahou 
sjednotit tradiční politické 
strany proti ANO. Není na 
tom něco pravdy?
Snahou návrhu bylo dostat 
do zákona něco, co by ve 
slušné společnosti mělo 
platit i bez zákona. Cožpak 
by před pár lety bylo možné, 
aby si ministr spravující 
veřejné peníze přiděloval 
veřejné zakázky? To by ve 
funkci rychle skončil. Všech-
na média i protikorupční 
organizace, které dnes mlčí, 
by ho roztrhaly na kusy. 
Jestliže se dnes doba změnila 
vlivem vlastnické struktury 
médií do té míry, že to všich-
ni začínají chápat jako něco 
normálního, tak je nezbytné 
zamezit ministrům přístup 
k zakázkám zákonem. Na-
příklad v Rakousku to platí 
na federální i zemské úrovni. 
Takže není pravda, jak tvrdí 
ANO, že v EU to nejde.

 
 Couvne ČSSD z podpory 

dalšího návrhu na omezení 
síly Agrofertu?
Zdůrazňuji, že to není návrh 
na omezení Agrofertu. 

Fenomén Agrofert nás jen 
přinutil o těchto věcech 
přemýšlet, protože před 
vstupem tohoto holdingu na 
politickou scénu, byl střet 
zájmů otázkou slušného 
chování. Zákon by platil pro 
všechny a zdaleka nejenom 
pro Andreje Babiše. Zdá se, 
že ČSSD si to uvědomuje. 
Ale asi si dá velký pozor na 
to, aby se to nedotklo tohoto 
volebního období.

  ČSSD se v předvolebním 
klipu nevymezuje proti 
opozici, ale napadá hnutí 
ANO a jeho šéfa. Není to 
paradoxní?
Je úsměvné, když ČSSD brojí 
proti postupující oligarchi-
zaci a současně oligarchovi 
zvedá ruce pro jeden zákon 
za druhým a pomáhá tak 
jeho soukromým podnika-
telským zájmům. Oni zjevně 
říkají něco jiného, než dělají.

 
 Bohuslav Sobotka se 

snaží udržet vládu. Tím to 
nelze omluvit?
Taková snaha je pochopi-
telná a chvályhodná. Ale 
všechno má svůj limit. Český 
premiér bude pravděpodob-
ně jediný v Evropě, který má 
ve vládě člověka podezřelého 
z toho, že podvodným způso-
bem vylákal z veřejných pro-

 Vaše největší výhrady?
Návrh je nebezpečný v tom, 
že odpovídá filozofii všech 
represivních norem Sobot-
kovy vlády. Ta shromaž-
ďuje maximální množství 
informací, které ale není 
schopna systémově zpraco-
vat. Zvládne to jen selektiv-
ně: nasvítí reflektor na toho, 
kdo nedrží hubu a krok. 
Chystám se v parlamentní 
diskuzi předkladateli záko-
na, tedy ministrovi financí 
předvést, jak to má fungovat 
v praxi. On si v roce 2013 
koupil za 1,2 miliardy korun 
dluhopisy vlastní firmy, ale 
z výplat na to neměl. Kde ty 
peníze vzal? Asi mi odpoví, 
že si je půjčil. Dobře, bude 
muset ukázat smlouvu 
o půjčce. Jenže ani to mi 
nemusí stačit a vyměřím 
mu daň, jejíž uhrazení má 
být bezodkladné. Takže mu 
zbude jen soud.

 Babiš odmítl do návrhu 
prosadit to, co původně po-
žadovala ČSSD, byť k tomu 
mohl mít jako majetný 
člověk osobní důvody. Sou-
hlasíte, že předloha mohla 
být ještě tvrdší?
Jedna z věcí, na něž jsem 
jako bývalý ministr financí 
docela hrdý, je nový daňový 
řád. Platí jako moderní ko-
dex, který důsledně dodržuje 
zásadu, že důkazní břemeno 
nese stát. Nyní přichází 
ministr Babiš s naprostým 
průlomem a říká: ať sprostý 
podezřelý dokáže, že je 
nevinný. Navíc mu to vůbec 
neusnadní a zvlášť, když 
dotyčného nebude mít rád, 
protože mu konkuruje. A tak 
mu jeho firmu sebere. Bylo 
mnohokrát dokázáno, že 
Andrej Babiš shromažďuje 
a zneužívá důvěrné infor-
mace. Přesto mu socialisté 
a lidovci schvalují další 
a další fízlregistry. To je 
velké riziko.

 
 Nepřipadá vám nový 

zákon o státním zastupitel-
ství, který je do jisté míry 
návratem k bývalé vše-
mocné prokuratuře, ještě 
nebezpečnější?
Kdyby byl schválen v navr-
hované podobě, dal bych 
vám za pravdu. Proti těm 
nejvíce sporným pasážím je 
ale i v koaličních řadách vel-
mi silný odpor. Domnívám 
se, že současná míra nezá-
vislosti státních zástupců je 
dostatečná. Ukažte mi zemi, 
kde mohou nařídit policii, 
aby vtrhla na Úřad vlády, 
a shodili tak exekutivu.
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Před vstupem 
do vysoké 
politiky 
pracoval od 
roku 1990 jako 
poradce místopředsedy 
vlády pro ekonomickou 
transformaci, pak působil pět 
let jako náměstek ministra 
obrany. V roce 1998 byl 
zvolen poslancem, stal se 
šéfem rozpočtového výboru 
Poslanecké sněmovny. 
Předsedou KDU-ČSL byl 
v letech 2003 až 2006. Pět 
let byl ministrem financí 
v Topolánkově a pak 
v Nečasově vládě. V roce 
2009 založil s Karlem 
Schwarzenbergem TOP 09, 
loni v listopadu se stal jejím 
předsedou.

Miroslav
Kalousek (55)
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středků padesát milionů ko-
run pro vlastní farmu. Navíc 
sedí ve vládě na místě, kde 
odpovídá za transparentní 
čerpání těchto evropských 
dotací. V tom jsme světová 
rarita. To není primárně 
odpovědnost Andreje Babiše, 
ale pana premiéra.

 
 Babiš v souvislosti s do-

tací pro farmu Čapí hnízdo 
argumentuje několika 
kontrolami. Audit provedlo 
v roce 2013 také minis-
terstvo financí, které jste 
tehdy řídil.
Jen mlží. Audit prověřuje, 
zda dotační peníze byly vy- 
užity podle pravidel. Nepro-
věřuje ale historii firem a to, 
zda dotace byla či nebyla 
vylákána podvodem. Jestli 
byl porušen zákon, musí zjis-
tit orgány činné v trestním 
řízení, které opozice určitě 
nechce suplovat. Věcně je ale 
zřejmé, že se nestalo nic jiné-
ho, než že velký podnikatel 
udělal účelovou operaci, aby 
si mohl přivlastnit padesát 
milionů určených pro malé 
a střední podnikatele.

 
 Měl by tedy ministr 

Babiš odstoupit?
V minulosti odstupovali 
ministři kvůli mnohem 
menším průšvihům, než má 
nyní on. Radit mu ale nebu-
du. Středeční mimořádná 
schůze Poslanecké sněmov-
ny nebude posuzovat, zda 

 Je úsměvné, 
když ČSSD brojí 
proti oligarchizaci 
a zároveň oligarchovi 
zvedá ruce pro jeden 
zákon za druhým 
a pomáhá jeho 
podnikatelským 
zájmům. 
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Tvář dne 

 Nedělám si iluze o tom, 
že dohodnuté se nesetká 
s překážkami a obrovskými 
logistickými problémy,

řekla k dohodě o uprchlících mezi 
EU a Tureckem německá kancléřka 
Angela Merkelová téma str. 4
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Slibem nezarmoutíš
Politický modus operandi ministra zdravotnictví Svatoplu-
ka Němečka je nesmírně pozoruhodný. Zatímco obvykle se 
heslem „slibem nezarmoutíš“ řídily především předvolební 
kampaně, Němeček tento princip dotáhl k dokonalosti 
a zcela suverénně jej aplikuje v ministerské funkci. Třeba 
v pátek se od prezidenta České lékařské komory Milana 
Kubka dozvěděl, že zdravotnictví je zoufale podfinancova-
né, takže profesní komora nedokáže garantovat standardy 
kvality péče.

Jak zareagoval ministr? Navrhl zrušení organizace, kte-
rá není schopná plnit své povinnosti? Ne. Zahájil lobbing 
za výměnu šéfa komory, který přiznává, že nezvládá svou 
funkci? Ne. Slíbil. A rovnou 30 miliard za tři roky. Co na 
tom, že takový návrh by prošel zřejmě jen přes mrtvolu 
ministra financí. Až budou lékaři brblat, za krkouna bude 
Andrej Babiš. A Němečkova továrna na sliby pojede dál na 
tři směny. Martin Čaban

Šéf říkal, že náš tým trpí „paralýzou analýzou“. Nikdo neví, co 
to znamená. Ale rýmuje se to, tak to musí být hluboká myšlenka.

Privatizace 
finančních 
špionů
Vyhlížení původního majitele 
Čapího hnízda je jistě vzru-
šující, nicméně veřejnosti by 
nemělo ujít ani jiné pozoru-
hodné dění kolem minister-
stva financí. To předložilo do 
vlády novelu zákona proti 
praní špinavých peněz. Kromě 
mnoha jiných opatření má vy-
vést Finančně analytický útvar 
z ministerstva financí, kde 
nyní funguje jako samostatný 
odbor. Má se z něj stát nor-
mální správní úřad podřízený 
ministerstvu.

Na první pohled pozitivní 
krok vpřed. FAÚ je totiž jakousi 
neoficiální čtvrtou tajnou 
službou v zemi. Má mimořádné 
pravomoci a vzhledem k tomu, 
že je díky nim schopen sledo-
vat toky peněz po celé planetě 
a rozkrývat složité majetkové 
struktury, jde o službu velmi 
obávanou. Data, kterými útvar 
disponuje, pak mají nevyčísli-
telnou cenu pro kohokoli, kdo 
dělá opravdu velký byznys. 
FAÚ přitom fungoval hod-
ně dlouho bez parlamentní 
kontroly. Teprve od loňského 

podzimu po novelizaci zákona 
má sněmovna komisi pro 
kontrolu FAÚ a ke kontrole je 
zároveň zmocněna vláda, tedy 
především premiér. V návrhu 
této novely tehdy bylo i ustano-
vení, podle něhož by šéfa FAÚ 
měla jmenovat vláda na návrh 
ministra financí. Což neprošlo, 
protože to bylo v rozporu se 
služebním zákonem. 

Nové organizační uspořá-
dání této složky by otevřelo 
prostor pro skutečné odtržení 
útvaru od ministerstva finan-
cí, což Babiš svým návrhem 
hodlá evidentně zablokovat. 
Pokud bude FAÚ nově orga-
nizační složkou ministerstva 
financí, znamená to, že pro 

něj bude platit služební zákon 
a pozici šéfa tam bude obsazo-
vat Babiš na základě výběrové-
ho řízení.

A s tím už máme zrovna 
v jeho případě své zkušenosti. 
Například náměstkyně pro 
daně a cla Alena Schillerová, 
tchyně významného brněn-

ského finančníka, zákulisního 
hybatele a podporovatele 
hnutí ANO Rusňáka, se stala 
náměstkyní tak, že Babišův 
státní tajemník Sixta, kterého 
si Babiš sám dovedl na úřad, 
jmenoval dle své libovůle 
tříčlennou komisi, jež vybrala 
tři kandidáty. Z nich si pak 
ministr vybral šťastnou rukou 
zrovna paní Alenu. Služební 
zákon tak fakticky funguje 
jako kvalitní cement, jímž se 
nejvěrnější z věrných upevní 
neodvolatelně a na věčné časy 
v klíčových pozicích. A o tom, 
že šéf FAÚ takovou klíčovou 
pozicí je, asi nebude nikdo 
pochybovat. 

Babiš je přitom v tomto 
případě ve flagrantním kon-
fliktu zájmů, protože po celou 
dobu svého podnikání, nejen 
v případě Čapího hnízda, 
uzavíral transakce s různými 
neprůhlednými společnostmi 
a sám může být a měl by být 
trvalým objektem pozornosti 
útvaru. Novela zákona o praní 
špinavých peněz tak nepo-
siluje nezávislost útvaru, ale 
naopak jej pevně připoutává 
k jednomu člověku, který 
i v případě, že skončí v po-
litice, zůstane ještě dlouho 
nejmocnějším v zemi.

Brzy se uvidí, zda Babišovi 
koaliční partneři již ztratili 
pud sebezáchovy a novelu 
mu odmávají ve sněmovně 
jak zdravici na Prvního máje, 
anebo návrh překopou hned 
na vládě a nezávislost FAÚ 
začnou řešit poněkud zodpo-
vědněji.

Komentář

Pavel Páral

Pokud bude finanční 
analytický útvar 
organizační složkou 
ministerstva financí, 
bude jeho šéfa vybírat 
Babiš ve výběrovém 
řízení. S tím už máme 
špatné zkušenosti.



n Koncept samořidi-
telného auta se zvolna 
blíží realitě. Jako na-
prosté sci-fi vypadá 
vize Goodyearu, 
na čem by měly 
jezdit vozy bu-
doucnosti.

Futuristické pneu- 
matiky Eagle-360 
americké firmy 
Goodyear by měly být 
koule. Návrh předpoklá-
dá, že automobil nebude 
mít klasické nápravy, ale 
pouze polokoule, ve kterých 
budou na magnetickém pol-
štáři zapouzdřeny kulovité 
pneumatiky. Koncept nabízí 
zjevnou přednost – nedo-
stižnou manévrovatelnost 
vozu, a to nejen při parková-
ní či pohybu ve stísněných 
prostorách, ale také třeba 
při změně směru jízdy, kdy 
se vůbec nemusí měnit směr 
podélné osy vozidla.

Vypuštěním náprav by 
se takový automobil také 
lépe ovládal, obzvláště na ri-
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Stranu připravil 
Marek 
Schwarzmann

noční oblohu nad Rakouskem, Bavorskem a jihozápadem Čech ozářil v neděli 6. března 
velmi jasný meteorit o hmotnosti 600 kilogramů a průměru sedmdesáti centimetrů. Díky českým 
astronomům, kteří vypočítali dráhu tělesa, se o týden později podařilo najít první úlomky o hmot-
nosti 45 gramů. „I když bolid letěl mimo území Česka a naše kamery byly relativně daleko, 
podařilo se nám ze záznamů včetně přesné světelné křivky z fotometrů určit všechny parametry 
průletu atmosférou s velmi vysokou přesností,“ uvedl vedoucí oddělení meziplanetární hmoty 
Astronomického ústavu Pavel Spurný. 

ČeSký úlovek
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Foto Goodyear

budoucnost pneumatik 
je kulatá a magnetická

14. března 2016: start ruské rakety 
Proton-M z kosmodromu Bajkonur

19. října 2016: modul zahájí šestiminutový sestup na povrch 
planety; k přistání využije brzdicí raketový systém a padák, 
které by se měly uplatnit také při dalších výpravách k Marsu

 10 hodin a 30 minut po startu: od hnací jednotky 
se oddělily moduly mise ExoMars; řídicí středisko 
agentury ESA v Darmstadtu zkontrolovalo stav 
„dvojjednotky“ a rozvinulo solární panely

5 minut a 47 sekund 
po startu: od nosné 
rakety se oddělil náklad

2 týdny po startu: 
vysune se hlavní 
komunikační anténa

 16. října 2016: na oběžné dráze 
Marsu se od sondy TGO oddělí 
přistávací modul EDM Schiaparelli
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sondě trvá let k Marsu7
měsíců

Sonda TGO (Trace Gas Orbiter) s přistávací modulem EDM Schiapa-
relli se vydala na 141 milionů kilometrů dlouhou cestu k Marsu, kam 
má dorazit letos v říjnu.

mise exomars – evropa a rusko  
hledají stopy života na rudé planetě

Evropská kosmická agentura společně s ruským Roskosmosem 
zahájily misi, která se poprvé soustředí nejen na průzkum Marsu, ale 
přímo na hledání případných stop života na povrchu planety. Pouť 
orbitální sondy TGO a sestupného přistávacího modulu Schiaparelli 
potrvá sedm měsíců.

Podle předpokladů se má 16. října sonda Schiaparelli oddělit 
od TGO a o tři dny později projít atmosférou Marsu. Sonda mezitím zů-
stane na oběžné dráze, kde má fungovat zhruba do roku 2022. V prv-
ní etapě bude TGO z oběžné dráhy v atmosféře pátrat po stopách 
metanu, který může signalizovat existenci života. Bude rovněž zjišťo-
vat přítomnost vodíku na povrchu planety a sledovat radiační situaci 
na oběžné dráze. Na palubě TGO je také evropská kamera CaSSIS, 
jež obstará podrobné panoramatické snímky povrchu Marsu.

Úkolem sestupného modulu Schiaparelli je otestovat technologii 
vstupu do atmosféry a přistání na Marsu. Předpokládá se, že na po-
vrchu planety bude sonda pracovat maximálně tři dny, dokud 
nevyčerpá zásobu energie.

Ve druhé etapě bude mise ExoMars pokračovat vysláním evrop-
ského robotického vozítka, jež k Marsu zamíří v roce 2018. Podle 
ruské agentury TASS ovšem není vyloučeno, že start bude o dva 
roky odložen.

ESA do projektu investovala 1,3 miliardy eur, další miliardu vynalo-
žila agentura Roskosmos. 

Podivnost. Změnit  
diskové uspořádání  

pneumatik na kulové je  
možná jen nezvyk.  

Fungovat by to  
ale mělo.

zikových površích typu ledu, 
vody či štěrku. Každá koule 
by totiž mohla reagovat 
na změny kontaktu s vo-
zovkou nezávisle na třech 
ostatních.

Goodyear chce dokonce 
kulovité pneu vyrábět na 3D 
tiskárnách. Tisku by umožnil 
snadné přizpůsobení dané 
koule povrchu, po němž 
hodlá budoucí majitel jezdit. 

Firma přiznává, 
že Eagle-360 je 
pouze koncept, 
na kterém, 
co se týče 

přípravných 
prací na výrobu, 

ještě ani nehnula 
prstem. Pokud vám 

však kulovité pneu-
matiky na magnetickém 

polštáři připadají jako příliš 
divoká utopie, vzpomeňte si 
na vlaky klouzající po mag-
netickém polštáři anebo 
na legendární howerboard 
levitující ve filmu Návrat 
do budoucnosti.
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Petr Gola

Nejzazší datum pro doručení 
daňového přiznání za rok 
2015 je 1. duben 2016. V pří-
padě zpracování daňového 
přiznání daňovým poradcem 
se termín prodlužuje do  
1. července 2016 – v takovém 
případě je nutné finanční-
mu úřadu plnou moc pro 
daňového poradce doručit 
ještě během základní lhůty. 
Daňové přiznání automatic-
ky podávají všechny osoby 
samostatně výdělečně činné, 
ale například i zaměstnanci 

mající jiné zdanitelné příjmy 
mimo zaměstnání nad šest ti-
síc korun za rok nebo zaměst-
nanci pracující v některém 
měsíci roku 2015 současně 
pro dva zaměstnavatele, 
u kterých jim byla odvedena 
zálohová daň z příjmu. Sazba 
daně z příjmu činí 15 procent 
ze zaokrouhleného základu 
daně na sta koruny dolů, 
občané s vysokými příjmy 
odvádějí ještě sedmiprocent-
ní solidární daň z příjmů 
ze závislé činnosti a samo-
statné výdělečné činnosti nad 
1 277 328 korun. 

Přehled nejdůležitějších rad a tipů, 
jak zvládnout daňové přiznání
n Vyplnit daňové přiznání za rok 2015 ne-
musí pouze živnostníci, ale mnohdy i za-
městnanci, penzisté nebo studenti. Na co si 
dát pozor, aby se zbytečně neplatila vyšší 
daň, než odpovídá skutečnosti? 

Slevu na poplatníka  
uplatněte v plném rozSahu
Na základní daňovou slevu 
na poplatníka ve výši  
24 840 korun mají nárok 
všichni daňoví poplatníci. 
Tedy třeba i penzisté, stu-
denti nebo lidé mající pouze 
příjmy z pronájmu. Základní 
sleva na poplatníka se poměr-
ně nekrátí. V plném rozsahu 
se uplatní základní sleva 
na poplatníka i v případě, 
že výdělečná činnost trvala 
pouze několik měsíců během 
roku 2015. Z důvodu uplatně-
ní základní slevy na poplat-
níka se neplatí nic na dani 
z příjmu až do daňového 
základu ve výši 165 600 ko- 
run. Sleva na poplatníka však 
snižuje daňovou povinnost 
maximálně do nuly, z dů-
vodu uplatnění základní 
slevy na poplatníka nemůže 

vzniknout nárok na daňový 
přeplatek. 

oSvobozené příjmy Se do da-
ňového přiznání neuvádějí
Do daňového přiznání 
se neuvádějí příjmy od daně 
z příjmu fyzických osob 
osvobozené. U některých 
příjmů je stanoven časový 
nebo finanční test, například 
pro příjmy z prodeje nemo-
vitostí, cenných papírů, pro 
důchody nebo jednorázové 
příjmy. Při splnění zákon-
ných podmínek je potom 
příjem od daně osvobozen, 
při nesplnění je nutné příjem 
uvést do daňového přiznání. 
Od daně z příjmu fyzických 
osob jsou například osvobo-
zeny roční důchody do částky 
331 200 korun za rok 2015 
nebo příležitostné příjmy 
do 30 tisíc korun za rok – pro 

příležitostné příjmy přitom 
není možné mít živnostenské 
oprávnění. Daňové osvoboze-
ní pro důchody však nemo-
hou využít penzisté mající 
za rok 2015 v součtu příjem 
ze zaměstnání a dílčí základy 
daně ze samostatné výděleč-
né činnosti nebo pronájmu  
840 tisíc korun a více, při tak-
to nadstandardních příjmech 
je nutné zdanit celý důchod. 

S daňovým přiznáním Se ode-
vzdává i pojiStné přiznání
Druhý důchodový pilíř byl 
od roku 2016 zrušen a v letoš-
ním roce se již peníze do  
II. důchodového pilíře neod-
vádějí. OSVČ, které však byly 
v roce 2015 účastny ve II. dů-
chodovém pilíři, musí za rok 
2015 ještě pojistné přiznání 
podat a doplatit peníze do II. 
pilíře. Za rok 2016 se již 
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Nárok na daňový bonus 
vzniká, když uplatňované 
daňové zvýhodnění na děti 
je vyšší než vypočtená daň 
z příjmu. Daňový bonus je 
možné obdržet, pokud jeho 
výše činí alespoň 100 korun, 
maximální částka daňového 
bonusu může být 60 300 ko- 
run. 

pozor na přílohy
Všechny údaje uváděné 
v daňovém přiznání je nutné 

doložit. Nesmí se tedy zapo-
menout na žádnou daňovou 
přílohu. Při příjmech ze sa-
mostatné výdělečné činnosti 
je nutné vyplnit přílohu 
č. 1 daňového přiznání, při 
příjmech z pronájmu nebo 
ostatních příjmů přílohu  
č. 2 daňového přiznání. Za-
městnanci podávající daňové 
přiznání musí doložit všech-
na potvrzení o zdanitelných 
příjmech od všech zaměst-
navatelů, u kterých pracovali 
v roce 2015. 

Rovněž je potřeba doložit 
všechny nároky na daňové 
slevy a daňové odpočty. 
Například pro uplatnění 
slevy na manželku je nutné 
doložit čestné prohlášení 
manželky (manžela), že měla 
vlastní zdanitelné příjmy 
nepřesahující 68 tisíc korun, 
pro uplatnění školkovného 
je nutné doložit potvrzení 
od školky, pro uplatnění od-
počtů úroků z úvěru na byd-
lení potvrzení od banky 
nebo stavební spořitelny, pro 
uplatnění odpočtů životního 
pojištění potvrzení od život-
ní pojišťovny a pro uplatnění 
odpočtů penzijního připo-
jištění nebo doplňkového 
penzijního spoření potvrzení 
od penzijní společnosti.

Více o daních na Finance.cz

        Tomáš Doubrava, 604 297 021
        257 314 251, tomasdoubrava@naxos.cz   Nejvyšší nabídce

        Tomáš Doubrava, 604 297 021
        257 314 251, tomasdoubrava@naxos.cz  

Nejvyšší nabídce
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pojistné přiznání podávat 
nebude. Pojistné přiznání 
se doručuje na finanční 
úřad společně s daňovým 
přiznáním. 

uplatněte všechny Slevy
Vypočtenou daň z příjmu 
je možné snížit ještě o další 
daňové slevy, pro další da-
ňové slevy za rok 2015 však 
musí být splněny zákonné 
podmínky, není na ně auto-
matický nárok jako v případě 
základní slevy na poplatníka. 
Sleva na manželku (man-
žela) s vlastními ročními 
příjmy (například rodičovský 
příspěvek se nezapočítává) 
nepřesahující 68 tisíc korun 
činí 24 840 korun, je-li man-
želka (manžel) držitelkou 
průkazu ZTP/P, tak je sleva 
49 680 korun, u invalidity 
prvního a druhého stupně 
dosahuje sleva 2520 korun, 
u invalidity třetího stupně 
5040 korun, na průkaz ZTP/P 
činí 16 140 korun, na studen-
ta 4020 korun a na školkovné 
maximálně 9200 korun. 
Daňové slevy snižují přímo 
daňovou povinnost, proto 
například opomenutí zapla-
ceného školkovného ve výši 
osmi tisíc znamená zbytečně 
vyšší daňovou povinnost 
o osm tisíc korun. 

výdajový paušál a omezení 
daňových Slev
Pro příjmy ze samostatné 
výdělečné činnosti a proná-
jmu je možné uplatnit výdaje 
ve skutečné výši nebo výda-
jovým paušálem. Výdajový 
paušál se liší dle vykonávané 
činnosti, například u příjmů 
ze zemědělské výroby, lesní-
ho a vodního hospodářství 
a pro příjmy z řemeslných 
živností se uplatňuje 80pro-
centní výdajový paušál, pro 
příjmy z ostatních živností 
60procentní výdajový paušál, 
pro příjmy z jiného podniká-
ní podle zvláštních předpisů, 
příjmů z užití nebo poskytnu-
tí práv z průmyslového nebo 
jiného duševního vlastnictví 
nebo nezávislého povolání 
40procentní výdajový paušál, 
pro příjmy z pronájmu 30pro-
centní výdajový paušál. 

Všechny výdajové paušály 
je možné uplatnit maximálně 
z příjmu dva miliony korun, 
strop pro výdaje stanovené 
paušálem se tedy pohybuje 
od 600 tisíc korun po 1,6 mili-
onu korun v závislosti na výši 
paušálu. 

OSVČ stanovující výda-
je paušálem v daňovém 
přiznání nemohou uplatnit 
slevu na manželku a daňové 

zvýhodnění na děti. Za-
městnanec přivydělávající 
si samostatnou výdělečnou 
činností, jehož dílčí daňový 
základ ze zaměstnání je vyšší 
než polovina souhrnného 
daňového základu, však 
může daňovou slevu na man-
želku a daňové zvýhodnění 
uplatnit, i když uplatní pro 
samostatnou výdělečnou 
činnost výdaje paušálem. 

nezapomeňte na daňové 
odpočty
Daňové odpočty nesnižují 
přímo daňovou povinnost 
jako daňové slevy, ale daňový 
základ. To znamená, že na-
příklad souhrnný daňový 
odpočet ve výši 30 tisíc korun 
přináší daňovou úsporu 
4500 korun (30 tisíc korun 
krát 15 procent). Pořád však 
přinášejí daňové odpočty 
významnou daňovou úsporu 
a je dobré na žádný nezapo-
menout. 

Daňovými odpočty jsou při 
splnění zákonných podmínek 
dary, úroky z úvěru na byd-
lení, zaplacené příspěvky 
na penzijním připojištění 
a doplňkovém penzijním 
spoření, zaplacené příspěv-
ky na životním pojištění, 
členské příspěvky zaplacené 
odborové organizaci, úhrada 
za zkoušky ověřující výsledky 
dalšího vzdělávání. 

detailnější pohled
Hodnota daru musí činit 
nejméně jeden tisíc korun 
a darem je možné snížit 
základ daně maximálně  
o 15 procent, odběr krve 
bezpříspěvkového dárce 
se oceňuje částkou dva tisíce 
korun. Odpočet úroků z úvě-
ru na bydlení lze uplatnit 
až do 300 tisíc korun, úvěrem 
však musí být řešena bytová 
situace poplatníka, tato 
podmínka není splněna na-
příklad při pořízení chalupy 
na hypoteční úvěr nebo další 
nemovitosti za účelem jejího 
pronájmu. 

Základ daně snižují i vkla-
dy na penzijní připojištění 
nebo doplňkové penzijní 
spoření během roku 2015 
ponížené o 12 tisíc korun, 
měsíční vklady ve výši jeden 
tisíc korun a méně tedy daň 
nesnižují, maximálně lze 
snížit základ daně o 12 tisíc 
korun – tato podmínka je spl-
něna při vkladu na penzijní 
připojištění nebo doplňkové 
penzijní spoření ve výši dvou 
tisíc korun a více. 

Základ daně snižují 
také vklady na smlouvu 
o životním pojištění, která 

neumožňuje průběžný výběr, 
a to až o částku 12 tisíc 
korun. Ve smlouvě přitom 
musí být sjednána výplata 
pojistného nejdříve po pěti 
letech od uzavření smlou-
vy a nejdříve v měsíci, kdy 
se dosáhne 60 let. 

Základ daně je možné dále 
snížit o zaplacené příspěvky 
odborové organizaci, která 
obhajuje zájmy zaměst-
nanců. Maximálně hodnota 
odpočtu činí tři tisíce korun. 

Maximální limit úhrady 
za zkoušky ověřující výsled-
ky dalšího vzdělávání činí 
deset tisíc korun, u poplatní-
ků se zdravotním postižením 
13 tisíc korun a u poplatníků 
s těžším zdravotním postiže-
ním 15 tisíc korun.  

díky daňovému zvýhodnění 
na děti je možné čerpat  
daňový bonuS
V daňovém přiznání je 
možné při splnění zákon-
ných podmínek za každý 
měsíc na první dítě uplatnit 
daňové zvýhodnění ve výši 
1117 korun, tedy 13 404 korun 
za celý rok, na druhé dítě 
1317 korun za každý měsíc, 
tedy 15 804 korun za celý rok 
a na třetí a další dítě 1417 ko- 
run, respektive 17 004 ko- 
run za rok. Například daňové 
zvýhodnění na dvě děti 
za celý kalendářní rok 2015 
činí 29 208 korun. 

Daňové zvýhodnění může 
uplatnit pouze jeden z rodi-
čů. Daňové slevy snižují daň 
z příjmu maximálně do nuly, 
díky daňovému zvýhodnění 
ale může vzniknout nárok 
na daňový bonus. Při čerpání 
daňového bonusu se na dani 
z příjmu nezaplatí nic, ještě 
se peníze od státu obdrží. 

Místo Placení Peníze od státu. Maximální daňový bonus  
při uplatňování daňového zvýhodnění na děti činí 60 300 korun.

http://www.finance.cz/dane-a-mzda/
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filmy

Trabantem do 
posledního dechu
(Režie: Dan Přibáň)
Po Střední Asii, Africe 
a Jižní Americe se 
Dan Přibáň a parta 
veselých dobrodru-
hů vydala z Perthu 
do Bangkoku. První 
hodinu filmu tak 
sledujeme, jak se 
trabanty a jawy řítí 
po oranžové prašné cestě australskou buší 
a každých pět minut se někdo nebo něco rozbi-
je, protože na místní podmínky nejsou vozidla 
dostatečně vybavená. O cestopis nejde, o Aus-
trálii se tu skoro nic nedozvíme, informačně 
zajímavější je až druhá část v jihovýchodní Asii, 
kde se snímek stačí rychle přihlásit k hnutí 
proti palmovému oleji. Lehkonohý a nepříliš 
záživný deníček z cest vynechává i podrobnější 
popis psychického stavu malé skupiny, která 
spolu tráví měsíce. Raději oslavuje kutilství, 
ignorování regulí a tvrdohlavost. O lidech, kteří 
si šli za každou cenu za svým šíleným cílem, se 
často točí mnohem tragičtější dokumenty.

Iva Přivřelová

Dvojníci

(Režie: Jiří Chlumský)
Ondřej Sokol se do 
českého filmu zapojil 
poměrně nedáv-
no a už nyní patří 
k největším hereckým 
hvězdám. Bylo proto 
logické, že se někdo 
tuto hvězdnost (a také 
nezměrný herecký 
talent) pokusí využít. 
Snímek Dvojníci se 
o to snaží, bohužel však dost nešikovně. Lehká 
komedie o záměně dvou hlavních postav (obě 
hraje Sokol) se snaží stavět úspěch na slabém 
scénáři, figurkovosti a zápletce, jejíž vyřešení je 
ve filmu zbytečně natahované. Přesto výsledek 
není tak tragický, jak by se v českém filmu běž-
ně stalo. Sokolovo charizma utáhne téměř celý 
film, mafián s tváří a hlasem Petra Nárožného 
je také skvělý. Škoda že scénář je tak slabý.

Stanislav Šulc

n Slavný filmař natočil 
snímky Démanty noci 
a O slavnosti a hostech. 
Po listopadu se věno-
val autorskému filmu 
a vyhýbal se tradičnímu 
filmovému systému.

Stanislav Šulc

Po Věře Chytilové a Mirosla-
vu Ondříčkovi přišel fenomén 
československé nové vlny o další 
důležitou postavu. V pátek po 
dlouhé nemoci zemřel Jan Němec, 
který patřil k nejoriginálnějším 
tvůrcům české filmové historie, 
a to formálně, obsahově i lidsky. 
Ostatně filmový teoretik Jan Ber-
nard, který o Němcovi píše dvou-
dílnou studii, Němce označuje za 
enfant terrible české nové vlny.

Podstatnější než zasmušilý 
výraz či často velmi agresivní 
výpady však je Bernardova teze, 
že právě Němec a jeho první 
snímky vynesly český film na svě-

tovou úroveň. Němec v klíčových 
šedesátých letech vytvořil dvojici 
filmů, které se dostaly na přední 
světové festivaly a patřily tam 
k jednoznačně nejlepším dílům. 
Byly to slavné filmy Démanty 
noci a O slavnosti a hostech. 
Druhý jmenovaný se stal asi 
nejostřeji střeženým filmem nor-
malizačního „trezoru“, do nějž se 
uklízela díla nevyhovující 
politickému systému.

V roce 1974 byl 
Němec nucen 
vycestovat a až 
do roku 1990 
žil v SRN, Velké 
Británii a USA. 
I zde se snažil vě-
novat filmu a pro 
německou televizi 
natočil adaptaci 
Kafkovy Proměny, na 
které pracoval již v Česko-
slovensku. Po listopadu 1989 se 
Němec vrátil do Československa 
a rozhodl se znovu naplno točit 
autorské filmy. Hned prvním 
byla adaptace slavného románu 

Ladislava Klímy Utrpení knížete 
Sternenhocha nazvaná V žáru 
královské lásky. Již tento snímek 
naznačil, že Němec je pro většino-
vé publikum příliš těžko stravi-
telný a srovnání s Francouzem 
Jeanem-Lucem Godardem dostalo 
rázem na aktuálnosti. To filmař 
potvrdil i dalšími snímky (Jméno 
kódu: Rubín, Krajina mého srdce). 

Výraznějšího úspěchu 
dosáhl až v roce 2001 

s autobiografickou 
směsí hraných 

a dokumentárních 
postupů Noční 
hovory s matkou. 
Snímek natočený 
na digitální kameru 

a pokoušející se 
o digitální distribuci 

znovu potvrdil Něm-
covo výsostné postavení 

avantgardního umělce. 
Dalším Němcovým prorockým 
experimentem byl film Heart 
Beat 3D, který byl prvním českým 
celovečerním filmem natočeným 
a uváděným ve 3D.

Zemřel rebel 
českého filmu  
Jan Němec

Tipy

Prima Cool • 22.00

Agresivní virus

Na obrazovky se 
dostává hororový 
seriál, za jehož 
vznikem stojí mexický 
filmař Guillermo del 
Toro. V hlavní roli 
Corey Stoll.

Němcovy první  
filmy Démanty noci  

a O slavnosti a hostech 
 vynesly český film  

na světovou

úroveň.
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DAŇOVÉ 
PŘIZNÁNÍ RYCHLE 

A JEDNODUŠE...

„Nabízíme vám daňová přiznání a přehledy 
pro sociální a zdravotní pojištění včetně 

příslušných pokynů k vyplnění ve formátu 
PDF, ale také ve formátu Excel, do kterých 
stačí zadat údaje a ty za vás daň vypočítají.“

JEDNÍM
KLIKEM
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Armstronga mám rád asi jako lva v zoo
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n Americký herec Ben 
Foster je známý svou 
intenzivní přípravou 
na role. Nedávno 
zkusil i doping, aby 
se lépe dostal do kůže 
nechvalně proslu-
lého cyklisty Lance 
Armstronga. Pouta-
vé drama Stephena 
Frearse The Program: 
Pád legendy nyní vy-
šlo v Česku na DVD.

 
Iva Přivřelová

 Potkal jste Lance 
Armstronga osobně?
Ne, neměl o setkání zájem. 

 Jak jste se tedy dostal do 
jeho hlavy?
Šest týdnů jsem byl obklopen 
informacemi, díval se na všech-
na videa, poslouchal všechny 

nahrávky, dělal si poznámky. 
Necháte se tím zahltit, dokud 
se vám o tom nezačne zdát. 

 Co vás na videích 
s Armstrongem nejvíc 
zaujalo?
Je zajímavé srovnat jeho 
mladé já se záběry po konci 
jeho kariéry, kdy se z něj stal 
státník. Lance mimochodem 
uvažoval o kandidatuře 
na texaského guvernéra 
a potenciálně i na preziden-
ta. Zní to absurdně, ale jen 
než se podíváte na Donalda 
Trumpa. To bych radši chtěl 
za prezidenta Armstronga. 

 Armstrong musel být 
i dobrý herec, když tak 
dlouho zvládl lhát.
On byl nejdřív sportovec, pak 
se z něj stala celebrita, pak ob-
chodník, který řídil impérium 
a měnil sport a zachraňoval 
životy. K tomu je určitě nutný 
kus sebeprezentace. Fascinova-
lo mě, jak moc začal věřit vlast-

nímu výtvoru. Právě maska 
muže, který tolik riskuje, a oka-
mžik, kdy se začne rozpadat, 
mě zajímaly nejvíc. 

 Co říkáte na to, že se 
Armstrong stále považuje 
za vítěze sedmi Tour de 
France, ačkoli mu tituly 
byly odebrány?
Já si také myslím, že je vítěz 
sedmi Tour. Nechci to zleh-
čovat, ale tehdy skoro všich-
ni dopovali a lhali. Takže ten 
závod sice nebyl etický, ale 
byl vyrovnaný. 

 Armstronga tedy vidíte 
jako produkt systému?
Jeho příběh není přímočarý. 
Trefil se do amerického vku-
su. Mladý Američan, který 
dostane rakovinu, skoro 
umře, ale přežije, vrátí se 
a začne vyhrávat. Všichni ho 
milovali, byl pro ně jako Ježíš 
na kole. Náš problém je, že to 
byl lhář, který navíc vydělal 
spoustu peněz 

 Co si o něm tedy myslíte?
Za to, že byl arogantní hajzl, 
ho taky nemám rád. Ale mám 
ho rád za to, že vybral hodně 
peněz na boj proti rakovině. 
To nebylo prázdné gesto.

 Armstrong se k dopingu 
nakonec přiznal v lednu 
2013 v talk show Oprah 
Winfrey.
Je opravdu divné, jak se 
Američani rádi chodí k Oprah 
přiznat. Ale Lance to neudělal 
dobře. Neomluvil se tak, jak 

Američané chtějí. Respekti-
ve se neomluvil vůbec. To je 
velmi neamerické. Kdyby klesl 
na kolena a brečel jako všichni 
ostatní u Oprah, tak by mu 
teď celá cyklistika patřila. Ale 
on to neudělal. Má v sobě moc 
seberespektu. To se mi líbí.

 Zdá se, že ho máte rád. 
Ale asi jako lva v zoo. Nechtěl 
bych ho domů, to by mi zniči-
lo život. Ale jako lev se mi líbí. 

 V rámci natáčení jste na 
vlastní kůži zkusil doping. 
Jaké to bylo? 
Skvělé. Nevím, jak moc léky 
na zvýšení výkonu mohou 
pomoct herectví, ale určitě 
vám pomohou, když před 
kamerou máte jet na kole do 
kopce. Já bych nikdy závod 
nevyhrál a doping nedoporu-
čuji, ale funguje.

Celý rozhovor na e15.cz

Autorka je spolupracovnicí redakce

http://zen.e15.cz/kultura/ben-foster-lance-armstronga-mam-rad-asi-jako-lva-v-zoo-1281260
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JEdEN vElKý A tři mAlé. 
Biatlonistka Gabriela Soukalová včera 
získala čtvrtý, poslední křišťálový 
glóbus v sezoně. Vládkyně celkového 
pořadí Světového poháru (na dolním 
snímku s takzvaným velkým glóbem) 
a vítězka disciplín sprint a stíhačka je 
v letošním roce nejlepší také v žebříč-
ku závodů s hromadným startem. A to 
poté, co se včerejší závěrečné klání ve 
finále sezony v ruském Chanty-Mansij-
sku neuskutečnilo kvůli silnému větru, 
jemuž neodolaly ani některé stožáry. 
„Tak tenhle byl ze všech nejlepší,“ hlá-
sila příznačně s nakažlivým smíchem, 
když se v teple hotelového pokoje 
dozvěděla, že byl hromadný závod 
zrušen, a pro třetí malý glóbus tak 
nemusí už udělat ani krok. Byla totiž 
v čele průběžného pořadí, a tak trofej 
připadla právě jí. Poprvé a před Sou-
kalovou také neposledy byla českou 
držitelkou velkého křišťálového glóbu 
z biatlonu Jiřina Adamičková-Pelco-
vá, stejně jako současná šampionka 
rodačka z Jablonce nad Nisou.
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